

RYSZARD SUDUŁ

DZIEJE KOSZYKÓWKI W CHEŁMIE

1. GENEZA I PODŁOŻE POWSTANIA CHEŁMSKIEJ KOSZYKÓWKI

Sport jest jednym z kluczowych elementów życia społecznego. Miliony ludzi na świecie uprawiają sport dla zdrowia i kondycji fizycznej oraz po to, aby odczuć poczucie wspólnoty i współzawodnictwa z innymi. Nie ulega wątpliwości, że uprawiając sport wdrażamy wiele wartości: tolerancję, ducha działania zespołowego, poczucie sprawiedliwości i siłę charakteru. Jedną z najbardziej rozpowszechnionych na świecie dyscyplin sportowych stała się koszykówka, dyscyplina olimpijska sportu drużynowego, w której dwie pięcioosobowe drużyny grają przeciwko sobie, próbując zdobyć jak największą liczbę punktów, wrzucając piłkę do kosza drużyny przeciwnej. Za datę narodzin koszykówki uznaje się 21 grudnia 1891 roku, pomysłodawcą tej dyscypliny został James Naismith¹. Pierwsze próby rozgrywania meczów koszykówki odbyły się w Stanach Zjednoczonych Ameryki w mieście Springfield w stanie Massachusetts. Gra polegała na rzucaniu piłki do wiklinowych koszy zawieszonych na balkonach sali gimnastycznej. Kosze te nie miały dziury na ich dnie, więc po każdym celnym rzucie piłkę należało wyciągać specjalnymi kijami. Początkowo do gry w koszykówkę używano zwykłej piłki futbolowej. Pierwsza piłka przeznaczona wyłącznie do koszykówki powstała w 1894 roku. Koszykówka rozpowszechniła się

¹ James Naismith – twórca koszykówki, ur. 6 listopada 1861 roku w Almonte, Ontario, zm. 28 listopada 1939 roku w Lawrence, Kansas USA. James Naismith z wykształcenia był lekarzem, od 1891 pracował jako nauczyciel wychowania fizycznego w International Training School w Springfield (stan Massachusetts). W ramach prowadzonych zajęć wychowania fizycznego wymyślił nową formę zajęć ruchowych dla dzieci, która stała się pierwowzorem koszykówki. Inspiracją stała się dla niego dziecięca gra, popularna w Ontario, nazywana „Kaczka na kamieniu” (*Duck-on-a-Rock*). Pierwsza gra odbyła się 21 grudnia 1891. J. Naismith umieścił w sali dwa kosze i podzielił swoich uczniów na dwa 9-osobowe zespoły. Popularna zabawa, później gra, uzyskała zapisane zasady, które oficjalnie opublikowano 15 stycznia 1892 roku.

najpierw w USA, a potem dotarła do Europy. Ze względu na kanadyjskie pochodzenie twórcy koszykówki pierwszym krajem, poza USA, w którym grano w koszykówkę, była Kanada. Następnie koszykówka, została zaprezentowana we Francji (1893), Anglii (1894), Australii, Chinach, Indiach (1895–1900) i Japonii (1900). W 1904 roku koszykówka była dyscypliną pokazową na igrzyskach olimpijskich. Dodano ją do programu igrzysk olimpijskich dopiero w Berlinie w 1936 roku.

Na ziemiach polskich pierwszy mecz koszykówki został rozegrany przez kobiety. Miało to miejsce 29 czerwca 1909 roku we Lwowie. Pierwsze oficjalne „Mistrzostwa Polski Kobiet i Mężczyzn” rozegrano w 1929 roku w Krakowie. Pierwszy międzynarodowy mecz koszykówki, w którym brała udział Polska, rozegrały kobiety i był to pojedynek koszykarski między Polską a Szwecją, rozegrany w czerwcu 1930 roku w Krakowie. Polki wygrały 30:13. Pierwszy międzynarodowy mecz koszykówki mężczyzn, reprezentanci Polski rozegrali z Estonią w Tallinie w lutym 1935 roku².

Zaistnienie koszykówki w Chełmie wpisuje się w początki tego sportu w Polsce. Podstawy, a przede wszystkim kształtowanie umiejętności gry w koszykówkę zostają wprowadzone w pierwszej kolejności do programów wychowania fizycznego chełmskich szkół średnich i wyższych klas szkół powszechnych³. Popularyzowanie tej gry sportowej przyjmują na siebie chełmscy nauczyciele, którzy przy współudziale animatorów, mecenasów sportu, inicjują powstawanie szkolnych drużyn koszykówki, rozgrywających mecze wewnątrz szkoły, jak i z biegiem czasu zawody międzyszkolne. Największe zainteresowanie grą w „kosza” w początkowym okresie przejawia młodzież Gimnazjum im. S. Czarnieckiego i Państwowego Seminarium Nauczycielskiego Męskiego. Z upływem lat systematycznie podnosi się poziom sportowy rozgrywanych meczów, jaki również jej popularność w innych środowiskach sportowych m.in. w wojsku. Skoordinowane zajęcia treningowe koszykówki prowadzi się w ramach działalności Uczniowskiego Koła Sportowego „Czarniecczy”⁴, Szkolnego Koła Sportowego „Zdrów”⁴, środowisku wojskowym 7 Pułku Piechoty Legionów, Klubie Sportowym Kolejowego Przysposobienia Wojskowego oraz w żydowskim środowisku sportowym w Klubie Sportowym „Haszomer”.

Koszykarskie zajęcia treningowe w szkołach, klubach sportowych coraz częściej z biegiem lat finalizują się na boiskach sportowych w ramach zorganizowanej rywalizacji. Rozgrywane mecze uwiadamiają coraz lepszy poziom sportowy dyscypliny,

² H. Oszaś, M. Kasprzec, *Koszykówka*, Kraków 1991, s. 28.

³ Zob. H. Czechowiczówna, W. Sikorski, *Gry i zabawy ruchowe*, Lwów 1914; M. Germanówna, *Gry i zabawy ruchowe w szkole powszechnej. Podręcznik dla nauczycieli*, Lwów 1914.

⁴ Józef Maż – zasłużony działacz sportu szkolnego, utworzył w 1925 roku w Chełmie SKS „Zdrów”, a następnie w Szczepieszynie SKS „Junak” oraz w 1933 roku pierwszy Miejski Klub Sportowy Lubelski. Podobne MKS-y powstają następnie w Chełmie, Zamościu, Białej Podlaskiej i Siedlcach.

przenosząc z czasem wymierne sukcesy sportowe w rozgrywanych meczach z przeciwnikami spoza Chełma. W roku 1925 drużyna koszykarska Szkolnego Koła Sportowego „Zdrów” wygrywa 11:4 (do przerwy 5:2) z drużyną Szkolnego Koła Sportowego „Junak” Szczepieszyn⁵. Najwyższy poziom umiejętności koszykarskich w tym okresie prezentuje młodzież Państwowego Seminarium Nauczycielskiego Męskiego, która w meczu finałowym turnieju rozgrywanego w Chełmie z okazji 3 maja 1929 roku pokonują zespół WKS 7 Pułku Piechoty Legionów rezultatem 26:4⁶.

Działacze sportowi, nauczyciele wychowania fizycznego, motywowani uzyskiwaniem przez chełmskich koszykarzy coraz lepszych wyników sportowych, jak i rokrocznie zwiększającej się liczby rozgrywanych zawodów koszykarskich, powołują w roku 1934 pierwszą samodzielną sekcję koszykówki przy Międzyszkolnym Klubie Sportowym (MKS). Chełmscy koszykarze rozpoczynają pierwsze zorganizowane mecze z przeciwnikami z naszego regionu, m.in. 19 lutego 1938 roku uczestniczą w turnieju koszykówki w Lublinie. Rozgrywają mecze z zespołami MKS Lublin, MKS Warszawa, MKS Garwolin. Drużyna występowała w składzie (m.in.): Joachimowicz, Kopytko, Kulesza, Sokołowski⁷.

Rozwój koszykówki w Chełmie w latach trzydziestych XX wieku pozostaje pod wpływem systematycznie wzrastającej popularności tej dyscypliny w Polsce, wynikającej m.in. z sukcesów narodowej reprezentacji mężczyzn na Igrzyskach w Berlinie w 1936 roku⁸ (IV miejsce) i brązowego medalu na Mistrzostwach Europy w 1939 roku w Kownie.

Bezpośrednio przed wybuchem II wojny światowej chełmski MKS gra mecze zarówno u siebie, ale także w Lublinie i w Zamościu. Rozgrywa 11 marca 1939 roku pojedynek z MKS Lublin, przegrywając 20:37. Następny mecz już zwycięski 44:23 chełmianie rozgrywają w dniu 14 maja 1939 roku z MKS Zamość. Miasto Chełm i miejscowy MKS staje się także organizatorem koszykarskiego turnieju rejonowego, organizowanego w dniach 3–4 czerwca 1939 roku, w którym uczestniczą oprócz gospodarzy zespoły z Lublina i Zamościa. W finale drużyna MKS Chełm przegrywa z MKS Zamość 17:27. Skład chełmskiego MKS: Wołagiewicz – 9 pkt., Małdachowski – 4 pkt., Około-Kuślak – 2 pkt., Wołosiuk – 2 pkt.⁹

⁵ W. Kozłowski, *Życie sportowe w Chełmie, w latach 1918–1939*, Chełm 2004, s. 84.

⁶ *Ibidem*.

⁷ *Ibidem*, s. 85.

⁸ Koszykówka na Letnich Igrzyskach Olimpijskich w 1936 roku – turniej rozegrany pomiędzy 7 a 14 sierpnia 1936 roku w Berlinie w Niemczech. W zawodach brało udział 23 narodowe reprezentacje, tworząc w turnieju olimpijskim największe zawody w grach zespołowych. Polska zajęła 4. miejsce.

⁹ W. Kozłowski, *op. cit.*, s. 86.

Sukcesy i dynamiczny rozwój koszykówki w Chełmie, podobnie jak w całym kraju, zostaje zahamowany wskutek wybuchu II wojny światowej. Możliwość uprawiania tej dyscypliny sportowej, a szczególnie rozgrywania meczów, powraca dopiero po zakończeniu działań wojennych, w pierwszej kolejności na zajęciach sportowych w szkołach Chełma. We wrześniu 1944 roku przy reaktywującym się Szkolnym Klubie Sportowym „Czarniecczycy”, tworzy się na nowo m.in. sekcję koszykówki, podstawowymi jej zawodnikami zostają: Stanisław Podlewski, Ryszard Wieczorek, Ryszard Kaczyński, Mieczysław Krzeszowiec i Roman Zajdler. Powstaje w roku 1946 również druga sekcja koszykówki przy Klubie Sportowym Związku Zawodowego Kolejarzy „Kolejarz” Chełm. Powraca koszykarskie współzawodnictwo na szczeblu szkół średnich. Pierwszy międzyszkolny turniej wygrany przez „Czarniecczyków”, zostaje rozegrany się w 1949 roku. W następnym 1950 roku pod patronatem MKS drużynę reprezentującą Chełm zgłasza się do rozgrywek koszykarskiej ligi okręgowej. Pierwsze mecze ukazują potrzeby reorganizacyjne, które doprowadzają do połączenia drużyny z KS ZZK „Kolejarz”. Kapitanem zespołu i jednocześnie trenerem zostaje Stanisław Podlewski, który pozostaje najbardziej zaangażowanym inicjatorem i propagatorem chełmskiej koszykówki na wiele następnych lat. To dzięki m.in. zaangażowaniu Stanisława Podlewskiego drużyna przez kilka następnych lat uczestniczy w rozgrywkach. Podstawowymi zawodnikami drużyny w tym okresie są: Stanisław Podlewski, Waldemar Kursa, Romuald Makowski, Jerzy Kościński (w latach 1974–1975 prezes Warszawskiego Okręgowego Związku Koszykówki, sędzia międzynarodowy koszykówki), Jerzy Leszko, Jan Widorski, Roman Rzucidło.

Sekcja koszykówki na okres powołania Stanisława Podlewskiego do służby wojskowej ulega zawieszeniu. Reaktywacja młodzieżowej sekcji koszykówki następuje w 1957 roku po powrocie niezawodnego Stanisława Podlewskiego z zasadniczej służby wojskowej. Koszykówka w Chełmie w tym okresie przypisana jest przede wszystkim do powołanego w tym samym 1957 roku Szkolnego Związku Sportowego oraz Polskiego Towarzystwa Krzewienia Kultury Fizycznej. W ramach MKS tworzy się pod okiem trenera Podlewskiego sekcję koszykarską dziewcząt. Jego doświadczenie przyczynia się do konsolidacji zespołu i pierwszych sukcesów chełmskich koszykarek; już w następnym 1958 roku chełmskie dziewczęta zdobywają Mistrzostwo Okręgu Juniorek. Sukcesy młodego zespołu dziewcząt, niestety, nie wpływają na dalsze funkcjonowanie sekcji żeńskiej. W 1960 roku zostaje ona rozwiązana, ale w jej miejsce trener Podlewski, również w ramach MKS, powołuje drużynę koszykarzy juniorów. Kilkuletnia przerwa w koszykarskiej pracy szkoleniowej z grupą chełmskich chłopców powoduje, że pierwsze zauważalne regionalne sukcesy przychodzą dopiero w roku 1965. Coroczna systematyczna praca młodych chełmskich koszykarzy

przyczynia się w 1968 roku do dotychczasowego największego sukcesu, awansu zespołu do finałów Mistrzostw Polski Szkolnego Związku Sportowego rozgrywanego w Grudziądzu, w których młodzi chełmscy koszykarze zajmują wysokie ósme miejsce w Polsce. Zawodnicy zespołu: Leszek Burakowski, Krzysztof Chabrowski, Jerzy Góra, Krzysztof Jakiewicz, Jarosław Jarmoc, Krzysztof Petrykowski, Krzysztof Wach, Krzysztof Woliński, Krzysztof Zalewski. Sukces chełmskich koszykarzy zbiega się z największymi dotychczasowymi sukcesami męskiej koszykarskiej reprezentacji Polski, która w latach 60. wywalcza trzy medale Mistrzostw Europy¹⁰.

Osiągnięcia młodych koszykarzy, niestety, nie są kontynuowane w wieku seniorskim, powody to przede wszystkim brak drużyny seniorów w wyższych klasach rozgrywkowych, a także podejmowanie przez zawodników dalszej edukacji (studiów) poza Chełmem. Niewątpliwym sukcesem tych czasów jest koszykarska myśl szkoleniowa, a przede wszystkim efektywny proces wychowawczy realizowany przez trenerów, co w następnych latach przedkłada się na osobiste sukcesy sportowe i edukacyjne poszczególnych zawodników poza Chełmem. Młodzi koszykarze po opuszczeniu Chełma stali się ambasadorami chełmskiej koszykówki, występując z sukcesami m.in. w renomowanych uczelnianych klubach sportowych.

Brak udziału chełmskiej drużyny seniorskiej w rozgrywkach ligowych rekompensowany jest dobrymi wynikami młodych koszykarzy. Zauważają to władze miasta i działacze sportowi, którzy w ramach zmian organizacyjnych chełmskiego sportu w klubach sportowych Budowlanych KS „Chełmianka” (22 kwietnia 1969 roku) i Zakładowym Klubie Sportowym „Cement” Chełm (1 stycznia 1976 roku) powołują sekcje koszykówki. Treningi i pracę szkoleniową z młodymi koszykarzami w tym okresie kontynuuje się również w ramach MKS Chełm. Jednakże najważniejszym miejscem doskonalenia umiejętności dla młodych koszykarzy cały czas pozostają chełmskie szkoły, które przyczyniają się do pojawiania się następnych koszykarskich talentów. Koordynację szkolenia młodych koszykarzy w Chełmie przejmują nauczyciel wychowania fizycznego z chełmskich „Ekonomów” Zbigniew Władysiuk, który w 1974 roku powołuje drużynę koszykarzy, uczestniczącą w rozgrywkach ligi okręgowej juniorów. Drużyna pod okiem trenerskim Władysiuka rozgrywa mecze do roku 1978, rokrocznie w swojej grupie rozgrywkowej zajmując czołowe miejsca.

¹⁰ Reprezentacja Polski w koszykówce mężczyzn zdobywa w latach 60. XX wieku trzy medale – srebrny w 1963 rok (Wrocław), brązowy w latach 1965 roku (Moskwa, Tbilisi), 1967 rok (Helsinki, Tampere).

2. MKS CHEŁM / MKS „CEMENT” CHEŁM / „MEBLOTAP” CHEŁM

Szkoleniu młodych koszykarzy lat 70. XX wieku towarzyszy równolegle prowadzona od wielu lat praca szkoleniowa z koszykarkami, której prześwieca cel powołania zespołu uczestniczącego w ligowych rozgrywkach koszykówki. Przełomowym dla kobiecej chełmskiej koszykówki staje się rok 1967, w którym nauczyciele, trenerzy i miłośnicy tej dyscypliny sportowej pod patronatem Szkolnego Związku Sportowego rozpoczynają proces budowy przyszłego ligowego zespołu koszykarek. Do najważniejszych postaci tego okresu należą Krzysztof Strus¹¹, Andrzej Strus¹², Jarosław Pasieczny¹³, Leszek Cichosz¹⁴, (w późniejszym okresie dołączają Stanisław Szewczyk¹⁵, Andrzej Janiak¹⁶). Budowę i selekcję zespołu od podstaw przejmuje Andrzej Strus i on rozpoczyna pierwsze treningi z młodymi adeptkami koszykówki w chełmskiej Szkole Podstawowej nr 4 im. PKWN przy ul. Juliana Marchlewskiego (SP nr 4 od 12 maja 1992 roku przybiera imię Kard. Stefana Wyszyńskiego, adres siedziby szkoły przy ul. Prymasa Stefana Wyszyńskiego 15).

Pierwsze podopieczne trenera Andrzeja Strusa: Jolanta Hołysz, Hanna Lewczuk, Barbara Nowak, Izabela Olszak, Jadwiga Pacała, Bożena Sebastyańska, Alina Wdowiak, Urszula Wróblewska. Już w następnym roku szkolnym zespół zdobywa drugie miejsce w Ogólnopolskim Turnieju Mini Koszykówki w Zgierzu. Sukces otwiera drogę trenerowi Andrzejowi Strusowi do utworzenia w SP nr 4 w roku szkolnym 1970/71 klasy sportowej o profilu „koszykówka”. Drużyna, do której dołączają następne zawodniczki: Krystyna Kamieniecka, Renata Koniuszewska, Cecylia Wysokińska, corocznie zajmuje czołowe pozycje w rozgrywkach piłki koszykowej zarówno w skali mikro-, jak i makroregionu. Od roku szkolnego 1972/73 większość podopiecznych Andrzeja Strusa podejmuje naukę w II Liceum Ogólnokształcącym w Chełmie. Tam, dzięki sprzyjającej dla sportu atmosferze oraz staraniom nauczyciela wychowania fizycznego Edwarda Szałaja, oraz dalszej pracy trenerskiej Andrzeja Strusa dziewczęta kontynuują grę w koszykówkę. Drużyna przybiera nową

¹¹ Krzysztof Strus, inicjator powstania zespołu MKS Chełm i pierwszy trener koszykarek MKS „Cement” Chełm, od chwili jego powstania do zakończenia udziału w rozgrywkach. Wieloletni trener kadry kadetek województwa lubelskiego.

¹² Andrzej Strus, nauczyciel wychowania fizycznego, trener koszykówki.

¹³ Jarosław Pasieczny, trener zespołu MKS „Cement” Chełm, pierwszy trener reprezentacji Polski kadetek w 2009 i 2011 roku, trener AZS AWF Kraków, Korony Kraków, pracownik naukowy AWF Kraków.

¹⁴ Leszek Cichosz, nauczyciel wychowania fizycznego, trener koszykówki.

¹⁵ Stanisław Szewczyk, nauczyciel wychowania fizycznego, trener koszykówki, w późniejszym okresie dyrektor Publicznego Gimnazjum w Ciciborze Dużym, gm. Biała Podlaska.

¹⁶ Andrzej Janiak, nauczyciel wychowania fizycznego w SP nr 6, trener MKS „Telektrim” Chełm, „Cement” Chełm, prezes i trener Chełmskiego Miejskiego Klubu Koszykówki w Chełmie. Działacz sportowy.

nazwą UKS „Manifest” (od imienia szkoły: Manifest Lipcowy¹⁷). W tym samym roku szkolnym do drużyny dołączają Lucyna Gózdź, Teresa Jaślikowska (I Liceum Ogólnokształcące w Chełmie) Grażyna Radoń, Barbara Nowak, Urszula Wróblewska (Liceum Ekonomiczne w Chełmie). Drużyna reprezentując Chełm przez kolejne lata, uczestniczy w spartakiadach szkół podstawowych, a później w spartakiadach szkół średnich, lidze strefowej, wielu turniejach o zasięgu wojewódzkim i ogólnopolskim, między innymi rozgrywanych w Lublinie, Koszalinie, Łodzi, Białymstoku. Drużyna zanotowała także w dorobku sportowym towarzyski mecz międzynarodowy, rozegrany w roku 1973 z drużyną z Ploeshti (Rumunia) na Międzynarodowym Turnieju Koszykówki Kobiet w Lublinie.

W roku 1979 prace z zespołem MKS Chełm prowadzi trener Krzysztof Strus i trener Jarosław Pasieczny, który po skończeniu studiów trenerskich włącza się do prowadzenia zajęć z drużyną. Po pierwszych porażkach niedoświadczonego zespołu przychodzą także pierwsze sukcesy, które decydują o zgłoszeniu drużyny pod nazwą MKS Chełm do ligi młodziczek sezonu 1980/81.

Praca szkoleniowa trenerów Krzysztofa Strusa i Jarosława Pasiecznego procentuje następnymi sukcesami. Młode koszykarki z Chełma zaczynają odnosić zauważalne sukcesy w całej Polsce, zajmują trzecie miejsce w ogólnopolskim turnieju młodziczek w 1983 roku w Koszalinie, równie udany jest rok 1984 – zdecydowane wygranie grupowych eliminacji strefowych do Ogólnopolskiej Spartakiady Młodzieży (wygranie 18 kolejnych meczów eliminacji strefowych, zakończone również zwycięstwem w półfinale)¹⁸. Reprezentowanie naszego regionu w rozgrywanej w dniach 8–17 lipca 1984 roku w Spartakiadzie Młodzieży uwieńczone jest również wielkim sukcesem – koszykarki z Chełma zajmują szóste miejsce w Polsce¹⁹ (ustępując tylko takim potęgom koszykarskim, jak Śląza Wrocław, ŁKS Łódź, Spójnia Gdańsk, AZS Warszawa). W tym samym roku chełmskie dziewczęta odnoszą kolejny sukces, wygrywając eliminacyjny turniej półfinałowy rozegrany w dniach 17–20 września w Chełmie, premiujący udziałem w finałach Mistrzostw Polski Szkolnego Związku Sportowego. Turniej finałowy rozegrany w Gorzowie Wielkopolskim chełmskie koszykarki kończą zdobyciem srebrnego medalu. Sukces ten zostaje również powtórzony w roku

¹⁷ W 1974 roku aktualne II Liceum im. Gustawa Orlicz-Dreszera w Chełmie nosiło imię Manifestu Lipcowego, jako uczczenie 30-lecia powstania Polskiej Rzeczypospolitej Ludowej (PRL). Z imienia zrezygnowano niedługo po przemianach ustrojowych, bo już w 1990 roku Rada Pedagogiczna podjęła uchwałę o rezygnacji z dotychczasowego patrona szkoły. Szkoła jest nazwana imieniem Gustawa Orlicz-Dreszera, aktualnego patrona od czerwca 1996 roku, od czasu I Zjazdu Absolwentów II LO.

¹⁸ *Koszykówka*, „Tygodnik Chełmski”, 9.04.1984, s. 8.

¹⁹ A. Janiak, *Pod znakiem zapasów i koszykówki. Ogólnopolska Spartakiada Młodzieży*, „Tygodnik Chełmski”, 19.09.1984, s. 8.

następnym w Warszawie (22 września 1985)²⁰. Zawodniczkami zespołu w tym okresie były²¹: Małgorzata Bochniak (uczenica Centrum Kształcenia Ustawicznego Ekonomistów), Magdalena Stańkowska-Wasiuk (SP nr 6), Aneta Włodarczyk-Miśta (SP nr 4), Marzena Nowak-Pomiankiewicz (I LO), Monika Dąbrowska (SP nr 9), Ewa Kozak (II LO), Danuta Kozina (SP 8), Violetta Furs, Iwona Gołowacz (Zespół Szkół Medycznych), Agata Karwat (Studium Nauczycielskie)²².

Sukcesy koszykarek przyczyniają się do coraz większego zainteresowania zespołem zarówno władz miasta, kibiców, jak i sponsorów. Na zorganizowanym 20 października 1984 roku spotkaniu przedstawicieli Szkolnego Związku Sportowego, dyrekcji Kombinatoru Cementowego w Chełmie, przy obecności trenera Krzysztofa Strusa i Jarosława Pasiecznego, dochodzi do podpisania „umowy patronackiej” sekcji koszykówki dziewcząt przez Kombinat Cementowy Chełm. Umowa wyznacza udzielanie wszechstronnej pomocy, a szczególnie finansowej i użyczanie środków transportu na rozgrywane mecze. Zespół przyjmuje nową nazwę MKS „Cement” Chełm²³. Powołuje się również Zarząd Klubu, prezesem zostaje Stanisław Mościcki, a kierownikiem zespołu Andrzej Janiak²⁴. Nowe, dużo lepsze warunki finansowe znakomicie wpływają na wyniki sportowe zespołu uczestniczącego w rozgrywkach ligi wojewódzkiej seniorek w sezonie 1984/1985. Koszykarki z naszego miasta wygrywają wiele meczów w imponującym stylu: m.in. pokonują 19 stycznia 1985 roku MKS Lublin 105:61 (punkty: M. Bochniak – 34, M. Stańkowska – 32). Ten sam zespół uczestniczy również w rozgrywkach ligi juniorek, gdzie swoim rówieśniczkom ze „Startu” Lublin nie daje żadnych szans, wygrywając 140:22²⁵ (M. Bochniak – 42, M. Stańkowska – 39).

Tak imponujące zwycięstwa i uzyskane wyniki młodych koszykarek w rozgrywkach ligowych przedkładają się na awans młodego zespołu MKS „Cement” Chełm do rozgrywek centralnych II ligi. Awans poprzedzony jest zajęciem drugiego miejsca w turnieju półfinałowym we Wrocławiu i wygranym eliminacyjnym turnieju finałowym rozgrywanym w dniach 19–21.04.1985 roku w Chełmie. Decydujące mecze podopieczne trenerów Krzysztofa Strusa i Jarosława Pasiecznego wygrywają zarówno z AZS Uniwersytet Śląski Katowice (60:53), jak i drugi mecz ze Śląską Wrocław

²⁰ A. Janiak, *Srebrny medal*, „Tygodnik Chełmski”, 23.09.1985, s. 8.

²¹ Zawodniczki w meczach grały z następującymi numerami na koszulkach: Małgorzata Bochniak nr 7, Magdalena Stańkowska nr 13, Aneta Włodarczyk nr 14, Marzena Nowak nr 10, Agata Karwat nr 9, Monika Dąbrowska nr 11, Ewa Kozak nr 15, Danuta Kozina nr 5, Violetta Furs nr 8, Iwona Gołowacz nr 4.

²² A. Janiak, *Tęgo jeszcze w Chełmie nie było*, „Tygodnik Chełmski”, 14.10.1984, s. 8. Zob. również: *Koszykarki MKS Chełm w finale*, „Sztandar Ludu”, 25.09.1984.

²³ R. Mulart, *Mamy II ligę*, „Tygodnik Chełmski”, 24.04.1985, s. 10.

²⁴ Zob. szerzej, *Co z II ligą koszykówki. Sukces i znaki zapytania*, „Tygodnik Chełmski”, 5.10.1985, s. 7–8.

²⁵ R. Mulart, *Sport. Sukces chełmskich koszykarek*, „Tygodnik Chełmski”, 20.01.1985, s. 8.

(76:74). Najwięcej punktów zdobywają Magdalena Stańkowska (40) i Małgorzata Bochniak (36)²⁶. Awans wywalczają: Magdalena Stańkowska (Wasiuk), Małgorzata Bochniak, Wioletta Furs, Danuta Kozina-Hołyś, Monika Dąbrowska-Forysiuk, Ewa Mikuła, Marzena Nowak Pomiankiewicz, Ewa Kozak-Zięba, Iwona Gołowacz-Lesicka, Aneta Włodarczyk-Miśta, Anna Łoś, Agata Karwat. Najmłodsza drużyna w gronie II ligowych zespołów, na inaugurację rozgrywek, 5 października 1985 roku odnosi zwycięstwo nad AZS Kraków (64:61), niestety, na następne zwycięstwo musi czekać aż do dziesiątej kolejki, kiedy zwycięża Wisłę II Kraków (85:66). Mecze rozgrywane w sali sportowej Zespołu Szkół Zawodowych Ministerstwa Przemysłu Lekkiego (tzw. „Skórzance”) przy ulicy Wojsławickiej²⁷ przyciągają „tłumy” kibiców, pozostawiając w pamięci wiele niezapomnianych wrażeń sportowych i jakże emocjonujących meczów. Cały sezon dla młodego i niedoświadczonego zespołu kończy się przegranym meczem barażowym o pozostanie w II lidze z AZS Uniwersytet Śląski (51:61). Nieobecność koszykarek MKS „Cement” w gronie zespołów II ligi trwa tylko jeden sezon. Awans po rocznej przerwie wywalczają w imponującym stylu, wygrywając wszystkie mecze w III lidze, następnie turniej półfinałowy w Przemyśle i finałowy w Rzeszowie, premiowany awansem do II ligi. Godnym odnotowania jest pojawienie się nowych młodych wychowanek klubowych podopiecznych Andrzeja Janiaka, które zaczęły odnosić sukcesy w lidze kadetek, ale także systematycznie zasilać zespół seniorek: Magdalena Strus, Agnieszka Strus, Agnieszka Orłowska, Iwona Nestorowicz, Agata Zajac, Anna Zajac, Iwona Swatowska oraz Szarkowska, Radelczuk, Trus i Głaz. Mimo awansu drugoligowy zespół zostaje osłabiony odejściem podstawowych zawodniczek mających doświadczenie ligowe, wpływa to niestety na uzyskiwane wyniki. Pierwsze zwycięstwo w sezonie 1987/1988 koszykarki odnoszą dopiero w 10. kolejce rozgrywek, w której wygrywają w Katowicach z Śląskim AZS (65:53). Pierwsze zwycięstwo było także m.in. wynikiem powrotu do zespołu Małgorzaty Bochniak z I-ligowego Stilonu Gorzów Wielkopolski. Jednak, pozostałe rozegrane mecze nie zagwarantowały pozostania w II lidze, a mecz barażowy z AZS AWF Kraków (w tym czasie podopieczne byłego trenera chełmianek, Jarosława Pasiecznego) zakończył się tym, że chełmianki po raz drugi spadły do III ligi. Okazało się, że chełmianki są za słabe na II ligę, ale w szeregach III-ligowych już na długo przed zakończeniem rozgrywek sezonu 1989/1990 uzyskują znowu ponowną możliwość awansu do II ligi. Zawodniczki w finałowym turnieju barażowym

²⁶ A. Wawrzycki, *W mieście PKWN – sportowe święto. Koszykarki MKS Cement w II lidze*, „Sztandar Ludu”, 24.04.1985, s. 18.

²⁷ Dyrektorem Zespołu Szkół Zawodowych Ministerstwa Przemysłu Lekkiego w Chełmie przy ul. Wojsławickiej 8 w roku 1985 był Antoni Graba.

o wejście do II ligi rozegranym w Zielonej Górze, zajmują drugie miejsce, premiując ponownym awansem. Zawodniczki zespołu: Małgorzata Bochniak, Magdalena Strus, Iwona Nestorowicz, Ewa Mikuła, Agnieszka Orłowska, Beata Błaziak, Agata Zając (Fisz), Iwona Lesicka, Anna Zając, Sylwia Kliszewicz, Iwona Swatowska, Beata Szuba²⁸. Zespół w trakcie pierwszej rundy II-ligowego sezonu zostaje wzmocniony dwoma Rosjankami grającymi poprzednio m.in. w CSKA Moskwa, Eleną Bibikową i Walentyną Krasowczewą (tylko 6 ligowych spotkań), do zespołu dołącza również Małgorzata Borkowska i Paulina Brandt. Dużym wzmocnieniem w trakcie sezonu jest powrót do zespołu po kontuzji Magdy Stańkowskiej (Wasiuk). Zespół zaczyna odnosić zwycięstwa (osiem), które gwarantują po raz pierwszy pozostanie na następny sezon w II lidze²⁹. Nowy sezon 1991/1992 przynosi zmiany organizacyjne podyktowane zmianą sponsoringu klubu. Dotychczasowy sponsor w wyniku reorganizacji Kombinatu Cementowego w znacznej części ogranicza oferowaną wcześniej pomoc. Strategicznym nowym sponsorem zespołu zostaje firma „Meblotap”. Zespół od 14 października 1991 roku w rozgrywkach występuje pod nazwą nowego sponsora „Meblotap” Chełm. Do zespołu dołączają następne dwie zawodniczki zza wschodniej granicy – Galina Iwanowa z CSKA Moskwa i Natalia Pawłowa z Dynama Kijów. Efekt wzmocnień zespołu widoczny jest na zakończenie pierwszej rundy rozgrywek sezonu 1991/92. „Meblotap” zajmuje wysokie siódme miejsce, niestety, po zakończonym sezonie plasują się na dziesiątym miejscu i znowu drużyna musi grać w barażach o utrzymanie się w II lidze. Dwumecz barażowy o pozostanie w II lidze z koszykarkami Hutnika Kraków nasze dziewczęta wygrywają w Krakowie, a mecz rewanżowy w Chełmie krakowianki oddają walkowerem. Wygrany baraż nie przedkłada się jednak na pozostanie zespołu w rozgrywkach II ligi. Zespół nie zostaje zgłoszony do rozgrywek z powodu nawarstwiających się od dłuższego czasu kłopotów organizacyjnych i finansowych klubu. Godne odnotowania pozostaje przypomnienie, że najsukuteczniejszymi zawodniczkami rozgrywającymi mecze ligowe były: Małgorzata Bochniak – 962 pkt., Magdalena Stańkowska – 618 pkt., Iwona Gołowacz – 585 pkt., Monika Dąbrowska – 357 pkt., Magdalena Strus – 329 pkt., Aneta Włodarczyk – 289 pkt.

Podsumowując koszykarską pracę szkoleniową w Chełmie w latach 70 i 80. XX wieku, prowadzoną w ramach klubów MKS Chełm, MKS „Cement” Chełm, „Meblotap” Chełm, trzeba podkreślić, że przyniosła ona wymierne efekty. Pojawiły się w tym okresie największe talenty chełmskiej koszykówki: Iwona Godula – późniejsza reprezentantka Polski seniorek, Magdalena Stańkowska-Wasiuk – reprezentantka

²⁸ K. Dromlewski, *Awans i co dalej*, „Tygodnik Chełmski”, 21.04.1991, s. 8.

²⁹ Zob. szerzej, *Udany sezon koszykarek Cementu*, „Tygodnik Chełmski”, 14.07.1991, s. 8.

Polski juniorek i kadetek (brązowa medalistka Mistrzostw Europy Kadetek w Helsinkach w 1985 roku), Małgorzata Bochniak – reprezentantka kadry narodowej juniorek, najsukuteczniejsza zawodniczka w historii rozgrywek ligowych chełmskiego zespołu. Reprezentantki kadry narodowej juniorek: Violetta Furs, Aneta Włodarczyk-Miśta, Marzena Nowak-Pomiankiewicz.

3. MIĘDZYSZKOLNY KLUB SPORTOWY „TELEKTRIM” CHEŁM

Kibice chełmskiej koszykówki do dnia dzisiejszego z wielką tęsknotą przywołują emocje rozgrywanych meczów MKS „Cement” Chełm w zapelnionej zawsze do ostatniego miejsca sali gimnastycznej chełmskiej „Skórzanki”. Dokonania zespołu to niewątpliwy wynik ciężkiej i pełnej poświęcenia pracy koszykarek, które wpisały się w innowacyjny system szkoleniowy, którego zazdrościło nam całe środowisko koszykarskie w Polsce. Model selekcji i szkolenia chełmskich trenerów, działaczy, z sukcesami wykorzystywany był następnie wzorem Chełma przez wiele ośrodków koszykarskich w Polsce.

Sukcesy koszykarek przyczyniają się do próby odbudowy w Chełmie męskiej koszykówki. 15 grudnia 1993 roku zostaje powołany Międzyszkolny Klub Sportowy „Telektrim” Chełm. Powstanie Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Telektrim” Chełm to rezultat pracy i zabiegów wielu trenerów, działaczy sportowych, poszukujących rozwiązań mających na celu reaktywowanie koszykówki na poziomie rozgrywek ligowych w grupie seniorów. Rozpoczęcie budowy zespołu po kilkunastoletnim regresie seniorskiej koszykówki w Chełmie, a w zasadzie jej nieobecności, wymagało konstruowania zespołu od podstaw. Możliwości powołania zespołu podtrzymywała wieloletnia systematyczna koszykarska praca szkoleniowa z dziećmi i młodzieżą w chełmskich szkołach. Zajęcia w ramach wychowania fizycznego i SKS w tym okresie prowadzą nauczyciele i trenerzy: Andrzej Janiak, Zbigniew Władysiuk, Zenon Senkowski, Zenon Król, Jan Szwiec, Krzysztof Strus, Wiesław Wołoszyn, Zbigniew Mazurek, Adam Leszczyński, Dariusz Walenciak. Młodzież koszykarska poza sportem szkolnym włączała się również do rozgrywek ligi koszykarskiej dla niestowarzyszonych, organizowanej przez chełmski TKKF. Jednakże najważniejszym miejscem, gdzie pojawiały się talenty koszykarskie, stała się wojewódzka liga SZS, corocznie rozgrywana w Zespole Szkół Zawodowych Ministerstwa Przemysłu Lekkiego przy ulicy Wojsławickiej 8, a następnie w I Liceum Ogólnokształcącym im. Stefana Czarnieckiego przy ul. Czarnieckiego 8. Dzięki organizowanym cyklicznie rozgrywkom otworzyły się możliwości potyczek najlepszych koszykarzy z chełmskich szkół. Tuż także wśród młodzieży rodzi się pomysł tworzenia jednego wspólnego zespołu,

który rywalizowałby z drużynami z innych miast. Samoistnie zorganizowany zespół koszykarzy bardzo szybko organizuje towarzyskie mecze ze swoimi rówieśnikami z Włodawy, Krasnegostawu, jak i również z Lublina. Sportowe zmagania oraz uzyskiwane wyniki młodych koszykarzy przywołują pomysł powołania ligowego zespołu seniorów, który nawiązywałby do tradycji koszykówki męskiej w naszym mieście. Szczególnym miejscem w procesie tworzenia zespołu staje się II liceum Ogólnokształcące przy ul. Szpitalnej, tutaj na boisku szkolnym spotykają się w wolnych chwilach młodzi koszykarze, doskonaląc swoje umiejętności. Opiekę na koszykarzami przejmuje nauczyciel wychowania fizycznego, a później dyrektor szkoły Marek Sikora, który osobiście angażuje się w organizację treningów i meczów. Mecenasem zespołu zostaje jeden z rodziców koszykarzy, Bogdan Śliwiński, który wspólnie z Markiem Sikorą zapewniają zawodnikom opiekę i transport (prywatny) na rozgrywane mecze. Młodzi koszykarze pełni zapału i werwy, a także zmotywowani osiągnięciem dobrych wyników sportowych, zarażają opiekunów swoim pomysłem tworzenia ligowego zespołu. Inicjatywa uczniów zostaje podjęta przez grupę działaczy sportowych i sponsorów, spośród których najważniejszą rolę odgrywa w tym okresie chełmska firma PUP „Telektrim”, na czele z jej prezesem Bogdanem Śliwińskim. Zebranie założycielskie tworzonego klubu odbywa się 15 grudnia 1993 roku, gdzie zostaje przyjęty Statut Klubu i wybrany Zarząd – prezesem zostaje Bogdan Śliwiński, wiceprezesem Jerzy Wosiński, przewodniczącym Komisji Rewizyjnej Romuald Hondra³⁰. Bardzo szybko następuje zarejestrowanie Klubu w Chełmskim Urzędzie Wojewódzkim pod nazwą, Stowarzyszenie Kultury Fizycznej, Międzyszkolny Klub Sportowy „Telektrim” Chełm. Datą rejestracji jest 10 stycznia 1994 roku³¹. Zarząd powołuje na trenera zespołu Andrzeja Janiaka, utożsamianego z dotychczasowymi sukcesami chełmskiej koszykówki senierek i kadetek, a kierownictwo drużyny i prowadzenie grup młodzieżowych powierza Robertowi Suchaniowi.

Trener Andrzej Janiak rozpoczyna selekcję i szkolenie koszykarzy. Pierwszymi zawodnikami zespołu stają się uczniowie II LO Michał Śliwiński, Paweł Szymczak, Dariusz Janke. Do zespołu dołączają talenty koszykówki z pozostałych chełmskich szkół: Zespołu Szkół Mechanicznych – Grzegorz Jamróz, Mariusz Kuszpit, Ireneusz Różański, Zespołu Szkół Technicznych – Grzegorz Abramek, Dariusz Błaszczak (pierwszy kapitan zespołu), Zespołu Szkół Zawodowych nr 5 – Tomasz Dżaman. Przygotowania zespołu przebiegają przy pełnym zaangażowaniu całego zespołu i sztabu szkoleniowego, drużyna rozgrywa wiele meczy sparingowych, w których odnosi zauważalne sukcesy w środowisku koszykarskim, pokonując m.in. zespoły

³⁰ Koszykarze w przedsiębiorstwie, „Kresy. Tygodnik Chełmski”, 18.12.1993, nr 49, s. 8.

³¹ Decyzja Urzędu Wojewódzkiego w Chełmie, nr OS-4125/41/1, z dn. 10.01.1994 r.

akademickie z Lublina i bardzo silną reprezentację chełmskiego TKKF prowadzoną przez Zbigniewa Władysiuka.

Dobre wyniki zespołu, zaangażowanie zawodników i sprzyjające grono działaczy sportowych przyczyniają się do podjęcia decyzji o zgłoszeniu drużyny koszykarskiej pod nazwą MKS „Telektrim” do rozgrywek Strefowej Ligi Seniorów sezonu 1994/1995. Pierwszy historyczny mecz w Chełmie drużyna rozgrywa z koszykarzami „Mitexu” Kielce w sali sportowej Zespołu Szkół Zawodowych Ministerstwa Przemysłu Lekkiego przy ulicy Wojsławickiej 8. Zespół w pierwszym sezonie, nabierając doświadczenia, zajmuje wysokie ósme miejsce, by w następnym 1995/1996 stać się czołowym zespołem rozgrywek, premiującym awansem do półfinału barażowego o wejście do II ligi. Turniej półfinałowy zostaje rozegrany w Przemyślu, niestety, nie przynosi zespołowi upragnionego przez wszystkich awansu. Bardzo młody zespół ponosi porażki w starciu z zespołami mającymi w swoich szeregach wielu doświadczonych zawodników bezpośredniego zaplecza ekstraklasy, m.in. grający trener i zawodnik Dariusz Szczubiał z Linodrutu Zabrze³², znakomity szkoleniowiec Teodor Mołłow (trener Polonii II Przemyśl, później trener reprezentacji Polski kobiet). Wyniki „Telektrimu” w turnieju w Przemyślu z Linodrutem Zabrze 73:102, z Polonią II Przemyśl 61:69, Śląskiem II Wrocław 76:94.

Mimo braku awansu do II ligi zespół, jak i działacze, wierząc w dalsze sukcesy, do następnego sezonu 1996/1997 przystępują pełni optymizmu i zaangażowania. Zespół rozpoczyna sezon w składzie: Michał Śliwiński, Mariusz Kuszpit, Paweł Szymczak, Dariusz Błaszczak Grzegorz Jamróz, Norbert Wysocki, Dariusz Janke, Radosław Janke, Bartosz Szymański, Grzegorz Prączko, Robert Koska, Artur Rutkowski³³. Drużyna, przy każdorazowym komplecie publiczności, mecze rozgrywa w Zespole Szkół Mechanicznych przy ul. Pocztowej 54. Początek sezonu jest znakomity, koszykarze „Telektrimu” wygrywają pięć kolejnych meczy³⁴, porażkę zanotowują dopiero w szóstej kolejce u lidera rozgrywek w Stali Stalowa Wola. Drużyna chełmskich koszykarzy staje się czołowym zespołem bardzo silnej „Strefowej ligi seniorów”, mimo że grają w niej m.in. drużyny reprezentujące zaplecze ekstraklasy koszykarskiej. Prezentowanie przez chełmskich koszykarzy bardzo dojrzałej i widowiskowej koszykówki oraz zajmowanie czołowych miejsc nie przedkłada się, niestety, na awans zespołu do II ligi zarówno w sezonie 1996/1997, jak i w 1997/1998. Trzeba nadmienić, że w tym

³² Dariusz Szczubiał, Członek Kadry Narodowej (129 występów). Z zespołem Zagłębie Sosnowiec dwukrotnie zdobył Mistrzostwo Polski, czterokrotnie uczestniczył w Mistrzostwach Europy. Zawodnik I-ligowych zespołów Baldion Katowice, Zagłębie Sosnowiec, Stal Bobrek Bytom, Polonia Przemyśl, Linodrut Zabrze, reprezentant Polski, trener reprezentacji Polski seniorów 2000–2003.

³³ *Telektrim wciąż wygrywa*, „Kresy. Tygodnik Chełmski”, 2.12.1996, nr 47/96, s. 8.

³⁴ *Telektrim gra fair-play*, „Tygodnik Chełmski”, 25.11.1996, s. 9.

okresie, większość zawodników mimo ukończenia edukacji w chełmskich szkołach średnich i podjęcia studiów poza Chełmem, nie rezygnuje z gry w drużynie „Telektrimu”. Grając w chełmskiej drużynie, odnoszą również równoległe sukcesy w rozgrywkach akademickich – Michał Śliwiński z drużyną AZS UMCS Lublin zdobywa Akademickie Mistrzostwo Polski. Podstawowymi zawodnikami w swoich uczelniach są również Dariusz Błaszczak w Politechnice Świętokrzyskiej w Kielcach, Mariusz Kuszpit i Grzegorz Jamróz w Politechnice Lubelskiej, Wojciech Baluk w AZS AWF Biała Podlaska.

Kontynuując udział w rozgrywkach „Strefowej Ligi Seniorów” w sezonie 1998/1999, zespół zaczyna odnosić zwycięstwo za zwycięstwem. Zawodnicy „Telektrimu” w pierwszej rundzie rozgrywek z 18 pkt. plasują się na trzecim miejscu w tabeli rozgrywek, ustępując poprzednim zespołom tylko o jeden punkt. Norbert Wysocki z rzucenymi 215 pkt. jest trzecim najskuteczniejszym zawodnikiem w rozgrywkach. Zakończony sezon premiuje zespół po raz drugi do udziału w turnieju barażowym o wejście do II ligi. Turniej rozegrany w dniach 8–10.04.1999 roku w Jarosławiu, niestety, ponownie nie przynosi upragnionego przez zawodników i działaczy awansu. Niespełnione oczekiwania zawodników, działaczy wpływają na podjęcie decyzji o niezgłaszaniu drużyny MKS „Telektrim” do następnego sezonu ligowego.

Wyniki sportowe „Telektrimu” pozostają dotychczas największymi osiągnięciami męskiej koszykówki w Chełmie. Sportowy sukces był niewątpliwie wynikiem wieloletniej pracy trenera Andrzeja Janiaka i poszczególnych zawodników, ale także efektem zaangażowania firmy „Telektrim”, szczególnie jej prezesów – Bogdana Śliwińskiego i Romualda Hondra. Dzięki zaangażowaniu wielu działaczy sportowych, w tym również pomocy władz miasta, stworzono nie tylko drużynę, ale pokazano, że biznes i sport mogą się przyczyniać do wpajania młodzieży pozytywnych wzorców sportowych i moralnych, które wielu zawodników drużyny „Telektrimu” przeniosło w swoje dorosłe życie, zajmując eksponowane stanowiska, jak również stając się wychowawcami następnych pokoleń koszykarskiej młodzieży. Bardzo ważną rolę w tym procesie szkoleniowym, jak i wychowawczym, wypełnili trener Andrzej Janiak, dyrektorzy chełmskich szkół Mark Sikora i Wiesław Wołoszyn oraz niezastąpiony w swoim zaangażowaniu kierownik zespołu Robert Suchań. Trzeba podkreślić, że firma „Telektrim” S.A., poza sprawowaniem opieki nad seniorską drużyną koszykówki, prowadziła również zespoły juniorów i kadetów, jak i również wielokrotnie angażowała się w promocję tej dyscypliny sportowej w naszym mieście, m.in. aktywnie włączając się w coroczne obchody „Dni Chełma”, organizując i promując „Turnieje Koszykówki Ulicznej”, sponsorując przyjazdy drużyn, także z Litwy i Ukrainy. Potwierdzeniem dokonań firmy „Telektrim” S.A. w zakresie upowszechniania i rozwoju

kultury fizycznej oraz rozwoju sportu chełmskiego w naszym mieście były wielokrotne podziękowania i wyróżnienia władz miasta kierowane do firmy „Telektrim” S.A.

4. MIĘDZYSZKOLNY KLUB SPORTOWY – CHEŁM (MKS CHEŁM), MKS „BIOMLEK” CHEŁM

Dokonania chełmskiego „Telektrimu” przywoływały cały czas wspomnienia sukcesów dziewcząt MKS „Cement”, jednocześnie pojawiały się coraz częściej propozycje reaktywowania żeńskiej ligowej koszykówki. Powołaniu nowej drużyny chełmskich koszykarek sprzyjały sukcesy reprezentacji dziewcząt Szkoły Podstawowej nr 5, które w Mistrzostwach Polski Szkół Podstawowych, rozegranych w Warszawie w dniach 13–15.06.1997 roku, wywalczyły czwarte miejsce w Polsce³⁵. Znakiem sukcesu młodych koszykarek inspirowała ich opiekuna i nauczyciela wychowania fizycznego Adama Leszczyńskiego do podjęcia działań organizacyjnych powołania nowego klubu koszykówki w Chełmie. Z jego inicjatywy, a także nauczycieli wychowania fizycznego chełmskich szkół, trenerów, byłych zawodniczek MKS „Cement” 21 grudnia 1998 roku zostaje powołany Międzyszkolny Klub Sportowy „Chełm” z sekcją koszykówki żeńskiej³⁶. Uczestnicy zebrania zgodni w zamiarze tworzenia żeńskiej sekcji koszykówki, powołują Komitet Założycielski, w skład którego wchodzi: Kazimierz Mazurek, Witosław Szczasny, Adam Leszczyński. Bardzo szybko, bo już 6 stycznia 1999 roku, członkowie Komitetu Założycielskiego występują do Sądu Okręgowego w Lublinie z wnioskiem o rejestrację Klubu. Sąd Okręgowy w Lublinie – Wydział Cywilny w dniu 15 kwietnia 1999 roku, wydaje postanowienie o wpisaniu Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” do rejestru stowarzyszeń³⁷, które uprawomocnia się 17 maja 1999 roku i z tym dniem MKS „Chełm” zostaje oficjalnie

³⁵ Koszykarki Szkoły Podstawowej nr 5 w Szkolnych Mistrzostwach Szkół Podstawowych uczestniczyły w Warszawie w dniach 13–15.06.1997 roku. Awans do mistrzostw wywalczyły, wygrywając rozgrywki strefowe. Przeciwniczkami zespołu z Chełma były szkoły reprezentujące Warszawę, Kraków, Wrocław, Poznań, Łódź, Bydgoszcz i Tychy. Chełmskie koszykarki w grupie wygrały z drużynami z Tych (31:16) i Bydgoszczy (30:16) i uległy jednemu punktem drużynie z Warszawy (29:30). Zawodniczki zespołu: Anna Pośpiech, Katarzyna Nurska, Zuzanna Adamiec, Justyna Bronisz, Katarzyna Gręziak, Beata Kaniowska, Luiza Dynysiuik, Małgorzata Gering, Agnieszka Mazurek, Aleksandra Strus, Małgorzata Pejo.

³⁶ Uczestnikami zebrania założycielskiego byli: Adam Leszczyński, Marian Sikorski, Krzysztof Strus, Zbigniew Mazurek, Kazimierz Mazurek, Waldemar Tutas, Magdalena Braun, Ewa Strus, Ewa Gręziak, Andrzej Suski, Witosław Szczasny, Marzena Gaładyk, Marzena Sebastiańska, Bożena Pietryczuk, Jadwiga Pękała, Wanda Pietras, Paweł Kiernikowski, Anna Śmiech, Bożena Świszcz, Beata Świstowski. *Lista obecności na Zebraniu Założycielskim Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm”, Chełm 21 XII 1998 r.* Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

³⁷ Postanowienie Sądu Okręgowego w Lublinie. Wydział Cywilny z dnia 15 kwietnia 1999 roku. Sygn. akt. Ns. Rej.SZS 7/99.

wpisany do rejestru stowarzyszeń³⁸. Następny etap budowania nowego chełmskiego klubu koszykówki żeńskiej urzeczywistnia się w dniu 16 listopada 1999 roku na I Walnym Zebraniu Członków Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm”. Zostaje powołany Zarząd Klubu, prezesem zostaje Witold Szejda, wiceprezesem Adam Leszczyński, skarbnikiem Zdzisław Jaroszczuk, sekretarzem Marian Sikorski, członkiem Zarządu Mirosław Strus. Przewodniczącym Komisji Rewizyjnej zostaje Andrzej Walczuk, członkami Urszula Żelichowska i Wojciech Mozel³⁹. Powołany Zarząd klubu wyznacza strategię rozwoju, promującą w pierwszej kolejności pracę od podstaw z dziećmi chełmskich szkół. Bazą szkoleniową stają się sale gimnastyczne chełmskich szkół podstawowych nr 4, 5, 6, 8⁴⁰. Pierwszymi opiekunami i trenerami adeptów koszykówki zostają: Adam Leszczyński, Krzysztof Strus (współtwórca sukcesów żeńskiej koszykówki w Chełmie, trener MKS „Cement” Chełm), Mariusz Półtorak, Mirosława Dromlewska oraz była koszykarka MKS „Cement” Chełm Marzena Sebastiańska. Szkolenie młodych koszykarek, dopełniane uczestnictwem drużyny w turniejach, bardzo szybko przedkłada się na podnoszenie umiejętności całego zespołu⁴¹. Zarząd klubu w dniu 11 września 2000 roku podejmuje decyzję o zgłoszeniu drużyny młodziczek⁴² do rozgrywek ligowych sezonu 2000/2001, organizowanych przez Okręgowy Związek Koszykówki w Lublinie⁴³.

³⁸ Sąd Wojewódzki I Wydział Cywilny w Lublinie – Sekcja Rejestrowa Stowarzyszeń, Związków Zawodowych i Prasy, z dniem 17.05.1999 roku dokonuje wpisu do rejestru stowarzyszeń dział „A” Międzyszkolny Klub Sportowy „Chełm” z siedzibą w Chełmie. Poz. rej. St. SZS nr 341. Ns Rej. SZS 7/99. Zob. także MKS „Chełm” uzyskał także numer identyfikacji podatkowej REGON nr 110260888. Decyzja Urzędu Statystycznego w Lublinie, Oddział w Chełmie z dn. 26.01.2000 r.

³⁹ Protokół z I Walnego Zebrania Członków Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” w Chełmie w dniu 16 listopada 1999 roku, s. 3. Dokumentacja MKS Chełm, Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego. Zob. także *Sprawozdanie Zarządu Klubu z działalności w okresie listopad 1999 rok – czerwiec 2004 r.* Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

⁴⁰ *Informacja dotycząca działalności klubu w 2000 roku z dnia 15 grudnia 2000 roku*, pkt 3. kadra szkoleniowa, pkt 2. liczba szkolonych zawodników. Zob. także *Harmonogram treningów Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm”*, Chełm 2000 r., Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

⁴¹ *Ibidem*, pkt 6. Najważniejsze wyniki sportowe: Turniej w Białej Podlaskiej 4–6.03.2000 r. „Pierwszy koszykarski krok” (II miejsce), Turniej w Krasnymstawie 29.04.2000 r. „Puchar Dyrektora Szkoły” (II miejsce), Ogólnopolski Turniej Mini Koszykówki w Białej Podlaskiej 22–24.09.2000 r. (III miejsce), Mikołajkowy Turniej Mini Koszykówki w Chełmie, 10.12.2000 r. II Ogólnopolski Turniej Gwiazdkowy w piłce koszykowej dziewcząt 15–17.12.2000 r. (V miejsce). Dokumentacja MKS Chełm, Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

⁴² Do rozgrywek zostają zgłoszone: Katarzyna Kotecka, Elżbieta Korona, Katarzyna Bielaniec, Monika Woźniak, Agnieszka Krzysztofiak, Marcelina Tkaczyk, Magdalena Ufnał, Kamila Klejna, Magdalena Książek, Karolina Buczak, Aleksandra Buczak, Monika Żelechowska, Ewelina Panas, Ewelina Miszczuk, Monika Koniuszewska, Magdalena Koniuszewska.

⁴³ Zgłoszenie Zarządu Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” do rozgrywek ligowych sezonu 2000/2001 drużyny w kategorii młodziczek, Chełm 11 września 2000 roku. Dokumentacja MKS Chełm, Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego. Zob. także Potwierdzenie przyjęcia Międzyszkolnego

Pierwszy rozegrany sezon podopiecznych trenera Krzysztofa Strusa i Adama Leszczyńskiego to pierwsze wygrane, ale jednocześnie zdobywanie doświadczenia. Zespół po zakończonym sezonie z sukcesami uczestniczy w koszykarskich turniejach ogólnopolskich, w których zajmuje czołowe miejsca – Międzynarodowy Turniej Piłki Koszykowej o Puchar Zarządu Miejskiego w Ostrołęce 29.04–1.05.2001 r. (III miejsce), Ogólnopolski Turniej Minikoszykówki Dziewcząt o Puchar Burmistrza Miasta i Gminy Wołomin 1.06–3.06.2001 r. (II miejsce). Ogólnopolski Turniej Piłki Koszykowej Dziewcząt rocznik 1988 w Chełmie 9.06–10.06.2001 r. (I miejsce)⁴⁴.

Doświadczenie młodych koszykarek MKS „Chełm” zdobyte w pierwszym sezonie ligowym, przedkłada się na wyniki pierwszej rundy następnego sezonu 2001/2002, w której drużyna wygrywa wszystkie mecze. Cały sezon to również bezapelacyjnie zajęcie pierwszego miejsca w Wojewódzkiej Lidze Młodziczek⁴⁵. Wygranie ligi premiuje zespół do uczestnictwa w turnieju ćwierćfinałowym Mistrzostw Polski. Niestety, rozegrany w dniach 20. i 27.04.2002 roku dwumecz z zespołem UMKS Gracze Starachowice nasze koszykarki przegrywają i przeciwniczki awansują do turnieju półfinałowego⁴⁶. Mimo porażki ligowy sukces zespołu zostaje zauważony w regionie lubelskim, osiem zawodniczek klubu dostaje powołanie do kadry wojewódzkiej młodziczek⁴⁷, a trenerem zostaje opiekun MKS „Chełm” Krzysztof Strus⁴⁸.

W następnym sezonie 2002/2003, Zarząd klubu MKS „Chełm” zgłasza dotychczasowy zespół młodziczek do starszej grupy wiekowej – Strefowej Ligi Kadetek, kontynuując równolegle udział drugiego zespołu w rozgrywkach Wojewódzkiej Ligi Młodziczek. Dotychczasowe dobre wyniki sportowe zespołu, jak i udział w rozgrywkach ligowych kadetek, wykraczającym poza region Lubelszczyzny, przyczyniają się do szerszego

Klubu Sportowego „Chełm” w poczet członków Okręgowego Związku Koszykówki w Lublinie, Lublin 17 października 2000 r. Nr OZKosz/81/00.

⁴⁴ Informacja dotycząca działalności klubu w 2000 roku z dnia 10 stycznia 2002 roku, pkt 6 Najważniejsze wyniki sportowe. Dokumentacja MKS Chełm, Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

⁴⁵ Informacja dotycząca działalności klubu w 2002 roku z dnia 14 stycznia 2003 roku, Koszykarki MKS „Chełm” w roku 2002 roku uczestniczyły w Turniejach: Ogólnopolski Turniej Koszykówki o Puchar Starosty Stalowa Wola, 12–14.04.2002 r. (III miejsce), Ogólnopolski Turniej Koszykówki w Wołominie, 29–31 maja (III miejsce), Międzynarodowy Turniej Koszykówki w Siedlcach, 13–15.09.2002 rok, Turniej Inauguracja Roku Sportowego w Lubartowie, 25.09.2002 r. (I miejsce), Ogólnopolski Turniej Koszykówki o Puchar PZKosz w Wołominie, 6-08.12.2002 r. (III miejsce), Ogólnopolski Turniej Koszykówki Stalowa Wola, 21.12.2002 r. (II miejsce).

⁴⁶ Komunikat Polskiego Związku Koszykówki. Terminarz I etapu rozgrywek młodziczek i młodzików rocznik 1988 o puchar PZKosz, Ldz. 1012/2002.

⁴⁷ Powołanie do Kadry Wojewódzkiej Koszykówki dziewcząt z MKS „Chełm” dostają: Karolina Buczak, Karolina Jonik, Ewelina Miszczuk, Aldona Szykuła, Joanna Tamiola, Monika Woźniak, Magdalena Książek, Monika Żelechowska. Pismo Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm do Okręgowego Związku Koszykówki w Lublinie, Chełm, 8.01.2002 r.” Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

⁴⁸ Pismo Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” do Zarządu Miasta Chełm z dnia 5.03.2002 r. w sprawie zwiększenia dotacji. Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

zainteresowania koszykarkami zarówno władz miasta, jak i sponsorów. Drużyna MKS „Chełm” od 19 listopada 2002 r. uzyskuje zgodę na występowanie w rozgrywkach ligowych pod nową nazwą MKS „Biomlek” Chełm, pozostając dalej w dokumentach rejestrowych pod dotychczasową nazwą. Pierwszy sezon drużyny w starszej grupie wiekowej, jak i wyższy poziom rozgrywek, powoduje, że zespół w rozgrywkach Strefowej Ligi Kadetek zajmuje 3. miejsce za drużynami UMKS Gracz Starachowice i AZS Gim-basket 8 Lublin⁴⁹. Młodsze koleżanki kontynuują tradycje klubowe i bezapelacyjnie wygrywają Wojewódzką Ligę Młodziczek⁵⁰. Sukcesy klubowe kontynuowane są również po zakończonym sezonie. Chełmskie koszykarki zajmują II miejsca w Ogólnopolskim Turnieju Koszykówki w Wołominie 30.05.2003 roku oraz w Turnieju IV Edycji Euroregionu „BUG”, Włodawa 17.09.2003 roku.

W sezonie 2003/2004⁵¹ koszykarki MKS „Biomlek” Chełm rozgrywają swoje mecze w grupie kadetek makroregionu lubelsko-świętokrzyskiego, a także w lubelskiej lidze wojewódzkiej w grupie juniorek i młodziczek. Przygotowania do sezonu rozpoczynają treningami na obozach przygotowawczych w Krasnobrodzie i Włodawie, a następnie we wrześniu uczestniczą w turnieju w Siedlcach, kończąc przygotowania sparingiem w Wołominie. Intensywne przygotowania przynoszą sukces, kadetki wygrywają wszystkie mecze w swojej grupie makroregionu lubelsko-świętokrzyskiego i sezon kończą na pierwszym miejscu. Znakomity wynik osiągają również juniorki w lidze wojewódzkiej, uzyskując awans do ćwierćfinału Mistrzostw Polski⁵². Sukcesy klubowe podtrzymują również młodziczki, które swojej grupie zajmują II miejsce⁵³, a największą gwiazdą tego zespołu zostaje Ewelina Panas, która zdobywa w rozgrywkach 306 pkt. na 346 pkt. całego zespołu.

Zespoły kadetek i juniorek po zakończonym sezonie reprezentują nasz region w turnieju półfinałowym i ćwierćfinałowym o Mistrzostwo Polski Kadetek i Juniorek.

⁴⁹ Komunikat WGiD nr 11–2002/03, nr LZKosz/30/03. Weryfikacja rozgrywek strefowych kadetek. Lubelski Związek Koszykówki, Lublin 6.05.2003 r.

⁵⁰ *Informacja dotycząca działalności klubu w 2003 roku z dnia 12 stycznia 2004 roku*, załącznik nr 1. Najważniejsze wyniki sportowe. Dokumentacja MKS Chełm, Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

⁵¹ Do rozgrywek w sezonie 2003/2004 zostały zgłoszone: Kamila Klejna, Karolina Buczak, Aleksandra Buczak, Monika Żelechowska, Ewelina Panas, Ewelina Miszczuk, Monika Koniuszewska, Magdalena Koniuszewska, Aldona Szykuła, Joanna Tamioła, Kinga Macegomiuk, Barbara Michalska, Paulina Betiuk, Aneta Świszcz.

⁵² Komunikat WGiD nr 6-2003/04, nr LZKosz/30/04. Weryfikacja rozgrywek strefowych kadetek. Lubelski Związek Koszykówki, Lublin 5.03.2004 r. Zespół Kadetek MKS „Biomlek” Chełm w 12 meczach zdobył komplet 22 pkt. (1074:572). Najskuteczniejszymi zawodniczkami zespołu były Ewelina Panas – 176 pkt, Joanna Tamioła – 165 pkt., Ewelina Miszczuk – 156 pkt., Kamila Klejna – 155 pkt.

⁵³ Komunikat WGiD nr 18-2003/04, nr LZKosz/46/04. Końcowa weryfikacja rozgrywek wojewódzkich młodziczek. Lubelski Związek Koszykówki, Lublin 28.05.2004 r. Zespół Młodziczek MKS „Biomlek” Chełm w 6 meczach zdobył 9 pkt. (346:461). Najskuteczniejszą zawodniczką rozgrywek została Ewelina Panas – 306 pkt. W zespole ponadto grały: Maria Płonkowska, Beata Woś, Alicja Marcyniuk, Justyna Wos, Martyna Łata, Monika Kędzierska, Adrianna Rypin, Marta Czepiel, Maryna Wielińska.

Zarówno kadetki, jak i juniorki nie uzyskują awansu do finałów Mistrzostw Polski. Kadetki w turnieju rozegranym w dniach 16–18.04.2004 roku w Krakowie zajmują IV miejsce⁵⁴.

Zakończony sezon 2003/04 to również podsumowanie dotychczasowych osiągnięć klubu na zwołanym w dniu 8 czerwca 2004 roku Walnym Zebraniu Sprawozdawczo-Wyborczym MKS „Chełm”. Podczas obrad zostaje wybrany nowy Zarząd Klubu, Prezesem zostaje Waldemar Skibiński (prezes Spółdzielni Mleczarskiej „Biomlek” w Chełmie), wiceprezesem Krzysztof Strus, skarbnikiem Krystyna Betiuk, sekretarzem Elżbieta Buczak, członkiem Zarządu Robert Suchań. Do składu Komisji Rewizyjnej wybrano Urszulę Żelichowską, Magdalenę Wasiuk (Stańkowska), Andrzeja Kozaka⁵⁵. W ramach zmian organizacyjnych Międzyszkolny Klub Sportowy „Chełm”, decyzją z dnia 7 lipca 2004 roku zostaje wpisany pod pozycją nr 12 do ewidencji stowarzyszeń kultury fizycznej prowadzonej przez Prezydenta Miasta Chełm⁵⁶.

Nowo wybrany Zarząd Klubu kontynuuje dobre wzorce organizacyjne i szkoleniowe realizowane w dotychczasowej działalności klubu. W ramach przygotowań do sezonu 2004/2005 drużyny kadetek, junierek i młodziczek biorą udział w turniejach zagranicznych, zdecydowanie wygrywają na Litwie i zajmują II miejsce na Ukrainie⁵⁷. Reprezentacja klubu uczestniczy również w bardzo silnie obsadzonym Ogólnopolskim Turnieju Koszykówki Kadetek w Koninie 24–26.09.2004 roku, w którym zajmuje III miejsce. Bardzo udany sportowo jest również cały sezon, koszykarki MKS „Biomlek” Chełm wygrywają strefową ligę kadetek, a juniorki zajmują II miejsce

⁵⁴ Komunikat końcowy półfinałowego turnieju koszykówki o Mistrzostwo Polski Kadetek, Towarzystwo Sportowe „Wisła” Kraków, Kraków 4.05.2004 r. W turnieju uczestniczyły: Ewelina Panas (30 pkt.), Ewelina Miszczuk (24 pkt.), Kamila Klejna (23 pkt.), Joanna Tymioła (19 pkt.), Aldona Szykuła (18 pkt.), Aleksandra Buczak (16 pkt.), Monika Koniuszewska (10 pkt.), Aneta Świszcz (5 pkt.), Magdalena Koniuszewska (4 pkt.), Paulina Betiuk (2 pkt.), Monika Żelechowska, Kinga Macegoniuk.

⁵⁵ *Protokół z Walnego Zebrania Sprawozdawczo-Wyborczego Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” w dniu 8 czerwca 2004 roku.* Dokumentacja MKS Chełm, Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

⁵⁶ Decyzja Prezydenta Miasta Chełm z dn. 7 lipca 2004 roku w sprawie wpisania Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” do ewidencji stowarzyszeń kultury fizycznej pod pozycją nr 12. UM Chełm S. 5011-3-12/04.

⁵⁷ Kadetki MKS Biomlek Chełm uczestniczyły w rozegranych w Łucku na Ukrainie i Mariampolu na Litwie międzynarodowych turniejach w koszykówce. Podopieczne Krzysztofa Strusa zaprezentowały się z bardzo dobrej strony. MKS Biomlek w Łucku pokonał kolejno reprezentację Brześcia 76:30, Kijowa 111:39, Równego 95:34, Nowowołyńska 107:20 i uległ gospodyniom koszykarkom z Łucka 68:99, zajmując drugie miejsce. W Mariampolu chełmianki wygrały kolejno z pierwszym zespołem gospodyń 101:64, drugą drużyną 134:37 i z Kajkiadore 72:24. MKS zajął pierwsze miejsce. W obu turniejach w chełmskiej drużynie zagrały: Joanna Tamiola, Aldona Szykuła, Ewelina Miszczuk, Ewelina Panas, Karolina Buczak, Aleksandra Buczak, Magdalena Koniuszewska, Kamila Klejna, Aneta Świszcz, Alicja Marcyniuk, Monika Żelechowska, Katarzyna Kołacz, Iza Kozak. Zob. także, *Protokół nr 1/2005 z zebrania Zarządu Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” w Chełmie z dnia 8 marca 2005 roku.* Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

w lidze junierek. Kadetki w 12 meczach zdobywają 22 punkty (stosunek rzuconych i straconych punktów 1030:712). W tabeli wyprzedzają UMKS Gracze Starachowice, LUKS Lubartów, UKS Orlik Biała Podlaska. Chełmskie koszykarki w zakończonych rozgrywkach należą również do najsukuteczniejszych zawodniczek – Aleksandra Buczak zdobywa 171 pkt., Ewelina Panas – 163 pkt., Joanna Tamioła – 144 pkt.⁵⁸

Wygranie strefowej ligi kadetek i zajęcie II miejsca w lidze junierek premiuje zespoły do ponownego reprezentowania naszego regionu w turniejach eliminacyjnych do XI Ogólnopolskiej Olimpiady Młodzieży i Mistrzostw Polski Juniorek. Kadetki uczestniczą w turnieju półfinałowym rozegranym w dniach 15–17 kwietnia w Głucholazach. Przeciwniczkami MKS „Biomlek” Chełm były: KS Korona Kraków⁵⁹, MUKS Chrobry Basket Głucholazy, KS AZS PWSZ Gorzów Wielkopolski⁶⁰. Koszykarki z Chełma uzyskują upragniony awans do turnieju finałowego, który zostaje rozegrany 1–5 maja 2005 roku w Lublinie. Finał XI Ogólnopolskiej Olimpiady Młodzieży koszykarki MKS Chełm kończą jako 8. drużyna w Polsce. Zawodniczkami biorącymi udział w turnieju finałowym były: Magdalena Koniuszewska (41 pkt. w turnieju), Ewelina Panas (41 pkt.), Aneta Świszcz (31 pkt.), Karolina Buczak (30 pkt.), Joanna Tamioła (28 pkt.), Izabela Kozak (13 pkt.), Monika Żelechowska (8 pkt.), Kinga Macegoniuk (7 pkt.), Monika Koniuszewska (4 pkt.)⁶¹.

Turniej ćwierćfinałowy juniorek zostaje rozegrany w dniach 22–24.04.2005 roku w Gorzowie Wielkopolskim⁶². Przeciwniczkami MKS „Biomlek” Chełm są: UKS MOSM Bytom, ZKS Stal Stalowa Wola, KS AZS PWSZ Gorzów Wielkopolski. Koszykarki MKS „Biomlek” Chełm mimo rozegrania bardzo emocjonujących meczów, nie zdołały awansować do półfinałów. W turnieju grały następujące zawodniczki: Katarzyna Kołacz (kapitan zespołu), Joanna Tamioła, Ewelina Miszczyk, Kamila Klejna, Izabela Kozak, Magdalena Koniuszewska, Paulina Betiuk, Aleksandra Buczek, Magdalena Kubiszewska, Aldona Szykreła⁶³.

⁵⁸ *Komunikat WGiD LZKosz. Nr 12-2004/05, L.dz., LZKosz/27/05, Weryfikacja rozgrywek strefowych juniorek, Lublin, 1.04.2005 r. Zob. także Komunikat WGiD LZKosz. Nr 13-2004/05, L.dz., LZKosz/29/05, Rozgrywki strefowe kadetek, Lublin, 5.04.2005 r.*

⁵⁹ Zespół KS Korona Kraków prowadzony jest w tym turnieju przez Jarosława Pasiecznego, który razem z trenerem Krzysztofem Strusem prowadził zespół MKS „Cement” Chełm. Po turnieju półfinałowym rozgrywanym w Głucholazach awans uzyskują zespoły zarówno KS Korona Kraków, jak i podopieczne Krzysztofa Strusa MKS Chełm.

⁶⁰ *Komunikat WGiD Nr 16-2004/05, L.dz. 823/05, Polskiego Związku Koszykówki w sprawie terminów półfinałowych turniejów w ramach Ogólnopolskiej Olimpiady Młodzieży, Warszawa 6.04.2005 r.*

⁶¹ *Komunikat nr 5 XI Ogólnopolskiej Olimpiady Młodzieży w Koszykówce Kadetek w Lublinie 1–5.05.2005 r. Podpisał dokument Sędzia Główny Wacław Słomkowski. Archiwum prywatne Krzysztofa Strusa.*

⁶² *Komunikat WGiD Nr 16-2004/05, L.dz. 895/05, Polskiego Związku Koszykówki w sprawie terminów ćwierćfinałowych turniejów o Mistrzostwo Polski Juniorek, Warszawa 18.04.2005 r.*

⁶³ *Komunikat KS AZS PWSZ Gorzów Wielkopolski z turnieju ćwierćfinałowego o Mistrzostwo Polski Juniorek, Gorzów Wielkopolski 24.04.2005 r. Wyniki koszykarek w Turnieju MKS „Biomlek” Chełm:*

Sukcesy chełmskich koszykarek i prezentowane indywidualne wyszkolenie wpływa także na powoływanie wielu zawodniczek do reprezentacji województwa lubelskiego, którą prowadzi w tym okresie chełmski szkoleniowiec Krzysztof Strus⁶⁴.

Po zakończonym sezonie, w dniu 28.04.2005 roku, Zarząd Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” zgłasza do Lubelskiego Związku Koszykówki w Lublinie zespół MKS „Biomlek” Chełm do rozgrywek I Ligi żeńskiej w 3 strefie Warszawa w sezonie 2005/2006⁶⁵. Wniosek ten jest formalnie rozpatrywany i analizowany w dniu 9 czerwca 2005 roku na Zebraniu Zarządu Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm”⁶⁶, jak i zebraniu następnym w dniu 21.06.2005 roku⁶⁷. Ta także istotna dla klubu decyzja finalizuje się formalnie dopiero 7 lipca podczas Walnego Zebrania Sprawozdawczego Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm”.

Pierwszy raz w historii klubu drużyna koszykarek zostaje zgłoszona do profesjonalnej ligi bezpośredniego zaplecza ekstraklasy kobiet. MKS „Chełm” przygotowując się organizacyjnie do zabezpieczenia potrzeb przyszłego I ligowego zespołu, przeprowadza wybory uzupełniające do Zarządu, wiceprezesem zostaje wybrany Andrzej Kozak, który w następnym okresie działalności MKS „Chełm” staje się jego ważną postacią⁶⁸. Istotnym elementem organizacyjnym związanym z finansowaniem klubu jest kontynuacja oferowanej pomocy materialnej i finansowej przez SM „Biomlek” Chełm oraz deklaracja Prezydenta Miasta Chełm, dotycząca zwiększania dotacji na prowadzenie działalności klubu⁶⁹.

KKS Stal Stalowa Wola: MKS „Biomlek „Chełm” 71:48, AZS PWSZ Gorzów Wielkopolski: MKS „Biomlek” Chełm 97:42, UKS MOSM Bytom: MKS „Biomlek” Chełm 73:50. Archiwum prywatne Krzysztofa Strusa.

⁶⁴ Powołanie zawodniczek MKS „Chełm” do kadry województwa lubelskiego w sezonie 2004/2005 – trener Krzysztof Strus, (juniorzy) – Ewelina Panas, Kamila Klejna, Ewelina Miszczyk, Katarzyna Kolacz, Aleksandra Buczek, Aldona Szykuła, Joanna Tamioła, Izabela Kozak, Magdalena Koniuszewska, Karolina Buczek, Aneta Świszcz, (kadetki) – Monika Żelechowska, Kinga Macegoniuk, Monika Koniuszewska, Maria Płonkowska.

⁶⁵ Zgłoszenie Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” w Chełmie do Lubelskiego Związku Koszykówki z dnia 28.04.2005 roku. Dokumentacja MKS Chełm, Archiwum prywatne Krzysztofa Strusa.

⁶⁶ Protokół nr 2/2005 z zebrania Zarządu Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” w Chełmie z dnia 9.06.2005 roku. Pkt 1. Sprawy organizacyjne. Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

⁶⁷ Protokół nr 3/2005 z zebrania Zarządu Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” w Chełmie z dnia 21.06.2005 roku. Pkt 1. Sprawy organizacyjne. Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

⁶⁸ Protokół Walnego Zebrania Sprawozdawczego Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” z dnia 7 lipca 2005 r. Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

⁶⁹ Umowa nr W/BAF/9/2005 zawarta w dniu 2 listopada 2005 roku pomiędzy Prezydentem Miasta Chełm Krzysztofem Grabczukiem a Prezesem MKS Chełm Waldemarem Skibińskim dotycząca dotacji MKS Chełm przez Urząd Miasta Chełm. Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

Drużyna „Biomlek” Chełm trafia do I ligi żeńskiej sezonu 2005/2006 „strefy 3”. Przeciwniczkami chełmskiej drużyny zostają: Gimbasket Włókniarz Białystok, MKS Pogoń Siedlce, SMS PZKosz II Łomianki, BTST Pułaski Warszawa, KS Piaseczno, WKK Huragan Wołomin⁷⁰. Przygotowania do sezonu 2005/2006 zawodniczki MKS „Biomlek” Chełm rozpoczynają od 8 sierpnia 2005 roku podczas obozu przygotowawczego w Piszcu. Pozostałe zajęcia w okresie przygotowawczym, jak i w dalszej części sezonu, zespół odbywa w Szkole Podstawowej nr 5 w Chełmie przy ul. I Pułku Szwoleżerów⁷¹.

Bezpośrednio przed rozpoczęciem sezonu w dniu 22 września 2005 roku powołany zostaje asystent trenera Artur Szukała⁷². Do rozgrywek zostają zgłoszone: Paulina Gozdur, Aleksandra Buczak, Karolina Buczek, Monika Żelechowska, Magdalena Paluszek, Katarzyna Furman, Agnieszka Szewczuk, Marta Figiel, Ewelina Miszczuk, Kamila Klejna, Katarzyna Kołacz, Paulina Betiuk, Monika Koniuszewska, Alicja Marcyniuk, Maria Płonkowska, Izabela Kozak, Joanna Tamioła, Ewelina Panas, Magdalena Koniuszewska, Aneta Świszcz, Aldona Szykuła, Kinga Macegoniuk. Kadra zespołu zostaje uzupełniona kilkoma zawodniczkami spoza Chełm, m.in. do zespołu w dniu 5 września 2005 roku dołącza pozyskana z LUKS Lubartów Katarzyna Stasiak⁷³.

Sezon I ligi zawodniczki MKS „Biomlek” Chełm inaugurują 8 października 2005 roku w Hali MOSIR przy ul. Granicznej meczem z drużyną KS Piaseczno. Inauguracja, mimo emocjonującego i zaciętego meczu, kończy się wygraną przyjezdnych 75:65. Następny mecz rozegrany w Chełmie przynosi pierwsze historyczne zwycięstwo w rozgrywkach I ligi. Koszykarki MKS „Biomlek” Chełm wygrywają u siebie z koszykarkami Gimbasket Włókniarz Białystok 91:76. W całym pierwszym sezonie w gronie I-ligowych zespołów chełmskie koszykarki odnoszą łącznie 5 zwycięstw, zajmując z 17 pkt. czwarte miejsce⁷⁴. Zajęcie czwartego miejsca w swojej grupie premiuje

⁷⁰ Pismo Prezesa Warszawskiego Okręgowego Związku Koszykówki Województwa Mazowieckiego z dn. 1.06.2005 roku w sprawie propozycji rozgrywek I etapu I ligi żeńskiej w sezonie 2005/2006 – strefa mazowiecka. Zaproponowano podział I ligi na dwie grupy, spośród których po trzy najlepsze zespoły grup grają o dalszy awans. Na zakończenie dwa najlepsze zespoły awansują do II etapu (centralnego). Zob. także Komunikat WGiD PZKosz. Nr 41 z dn. 20.06.2005 r. dotyczący terminów i zasad rozgrywek centralnych.

⁷¹ Umowa najmu sali gimnastycznej zawarta w dn. 10 października 2005 roku pomiędzy Bożeną Świszcz – dyrektorem Szkoły Podstawowej nr 5 w Chełmie, a Krzysztofem Strusem – wiceprezesem MKS Chełm. Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

⁷² Protokół z posiedzenia Zarządu MKS Biomlek nr 4/05 z dnia 22.09.2005 roku.

⁷³ Umowa o współpracy w zakresie młodzieżowych zespołów koszykówki zawarta w dniu 5.09.2005 roku w sprawie przejścia zawodniczki Katarzyny Stasiak z LUKS Lubartów do Klubu MKS „Biomlek” Chełm. Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

⁷⁴ Miejsce zespołu MKS „Biomlek” w sezonie 2006/2007, 1. SMS PZKosz II pkt. 23 (954–662), 2. Pogoń pkt. 22 (949–815), 3. Huragan pkt. 20 (888–808), 4. Biomlek pkt. 17 (855–1012), 5. Gimbasket pkt. 16 (757–801), 6. Piaseczno pkt. 15 (693–847), 7. Pułaski pkt. 12 (650–801). Wyniki MKS „Biomlek” Chełm w rozgrywkach I ligi sezonu 2005/2006. 1. kolejka – 8.10.2005 r. MKS „Biomlek” Chełm – KS Piaseczno 65:75,

udziałem chełmskiego zespołu w meczach tzw. grupy mistrzowskiej, która otwierała możliwości awansu dwóm najlepszym zespołom w centralnych eliminacjach o ekstraklasę. Mecze rozgrywane z bardzo rutynowanymi zespołami, takimi jak np. AZS Uniwersytet Warszawski, AZS Politechnika Warszawa, SMS PZKosz Łomianki czy MUKS Widzew Łódź, postawiły przed chełmskim zespołem bardzo duże wyzwanie. Już w pierwszym spotkaniu „grupy mistrzowskiej” 28 stycznia 2006 roku koszykarki chełmskiego „Biomleku” uległy w Warszawie bardziej doświadczonemu i starszemu zespołowi ASZ UW 62:92⁷⁵. W końcowej klasyfikacji chełmskie koszykarki zajmują 8. miejsce, niedające awansu do dalszych eliminacji.

W tym samym sezonie kadetki uczestniczące w lidze strefowej zajmują pierwsze miejsce, juniorki w lidze wojewódzkiej plasują się na drugim miejscu. Kadetki startują w turnieju eliminacyjnym w Zgorzelcu, gdzie, niestety, zajmują ostatnie miejsce i nie przechodzą do dalszych eliminacji⁷⁶.

W następnym sezonie 2006/07 podstawowym celem jest zajęcie jak najwyższego miejsca w rozgrywkach I ligi, dające możliwość ponownego udziału w meczach grupy mistrzowskiej, przy jednoczesnym przygotowaniu się do walki o medale mistrzostw Polski w kategorii juniorek starszych i junierek.

Po zakończonym sezonie zespołowi nie udaje się awansować do grupy mistrzowskiej, w I lidze zajmuje ósme miejsce. Zespół młodziczek w lidze wojewódzkiej

2. kolejka – 15.10.2005 r. MKS Pogoń Siedlce – MKS „Biomlek” Chełm 103:62, 3. kolejka – 22.10.2005 r. MKS Biomlek Chełm – Gimbasket Włókniarz Białystok 91:76, 4. kolejka – 29.10.2005 r. MKS Biomlek Chełm – SMS PZKosz II Łomianki 57:88, 5. kolejka – pauza, 6. kolejka – 12.11.2005 r. MKS Biomlek Chełm – BTST Pułaski Bemowo 71:56, 7. kolejka – 19.11.2005 r. WKK Huragan Wołomin – MKS Biomlek Chełm 104:79, 8. kolejka – 26.11.2005 r. KS Piaseczno – MKS Biomlek Chełm 60:73, 9. kolejka – 3.12.2005 r. MKS Biomlek Chełm – MKS Pogoń Siedlce 69:101, 10. kolejka – 10.12.2005 r. Gimbasket Włókniarz Białystok – MKS Biomlek Chełm 91:73, 11. kolejka – 17.12.2005 r. SMS PZKosz II Łomianki – MKS Biomlek Chełm 90:42, 12. kolejka – pauza, 13. kolejka – 14.01.2006 r. BTST Pułaski Bemowo – MKS Biomlek Chełm 88:91, 14. kolejka – 21.01.2006 r. MKS Biomlek Chełm – WKK Huragan Wołomin 82:80.

⁷⁵ Drużyna koszykarek MKS „Biomlek” Chełm w meczu z AZS UW Warszawa 28.01.2006 r. Aleksandra Buczak 4, Aneta Świszcz 2, Ewelina Panas 14 (4 x 3), Marta Figiel 1, Karolina Buczak 2, Ewelina Miszczuk 12 (2 x 3), Kamila Klejna 6 (1 x 3), Paulina Gozdur 21 (kontuzjowane były: Izabela Kozak i Magdalena Paluszak). W meczu nie uczestniczyły także Aldona Szykuła, Katarzyna Kołacz, Joanna Tamiola, Kinga Macegoniuk, Monika Żelechowska, które w tym samym czasie miały studniówki w swoich szkołach) W pozostałych meczach MKS „Biomlek” Chełm uzyskał następujące wyniki: 4.02.2006 r. MKS „Biomlek” Chełm: SMS PZKosz Łomianki 49:110, 11.02.2006 r. MKS „Biomlek” Chełm: AZS PW Warszawa 51:71, 18.02.2006 r. MKS „Biomlek” Chełm: MUKS Widzew Łódź 61:91. Rewanże: 25.02.2006 r. Chełm MKS „Biomlek”: AZS UW Warszawa 50:94, 4.03.2006 r. MKS MKS „Biomlek” Chełm: SMS PZKosz Łomianki 71:126, 11.03.2006 r. MKS „Biomlek”: AZS PW Warszawa 65:92, 18.03.2006 r. Chełm MKS „Biomlek”: MUKS Widzew Łódź 63:114.

⁷⁶ MKS „Biomlek” Chełm w półfinałowym turnieju eliminacyjnym do Mistrzostw Polski Kadetek – 1. OSA Zgorzelec – 6 pkt., 249–187 2. ŻAK Nowy Sącz – 5 pkt., 235–192 3. KSS Olsztyn – 4 pkt., 235–309 4. MKS Biomlek Chełm – 3 pkt., 223–246. Zawodniczki drużyny Kamila Klejna, Aldona Szykuła, Izabela Kozak, Aleksandra Buczak, Karolina Buczak, Ewelina Panas, Joanna Tamiola, Ewelina Miszczuk, Kinga Macegoniuk, Monika Żelechowska, Monika Koniuszewska, Paulina Betiuk.

zajmuje 3. miejsce, kadetki plasują się na 5. miejscu. Sukces odnoszą juniorki młodsze, które awansują do półfinału rozgrywek, niestety, ze względu na brak środków finansowych, nie uczestniczą w turnieju. Juniorki starsze wygrywają swoją grupę i kwalifikują się do półfinału eliminacji Mistrzostw Polski, który jest rozgrywany w Gdyni 12–14.03.2007 roku. W półfinale chełmskie koszykarki przegrywają wszystkie mecze eliminacyjne i nie awansują do finałów Mistrzostw Polski⁷⁷.

Nowy sezon 2007/2008 jest już bez udziału MKS „Biomlek” w I lidze. Brak zgłoszenia zespołu spowodowany jest kilkoma czynnikami, ale najważniejszym jest podjęcie studiów poza Chełmem przez większość podstawowych koszykarek zespołu. Pozostałe grupy szkoleniowe klubu dalej uczestniczą w rozgrywkach koszykarskich, nie odnosząc już znaczących sukcesów, które gwarantują udział w dalszych turniejach eliminacyjnych do mistrzostw Polski. W ramach poszukiwania nowych form pracy szkoleniowej w klubie zakłada się sekcję koszykówki chłopców na bazie UKS „Dynamika”, funkcjonującej przy SP nr 4. Trenerem chłopców zostaje Julian Szafrński⁷⁸.

Wraz z odejściem z klubu pokolenia wychowanek, które odnosiły tak znaczące dla Chełma i regionu sukcesy, rozpoczął się powolny proces zmierzający do zakończenia wieloletniej działalności klubu. Zarząd na posiedzeniu w dniu 3 stycznia 2008 roku podejmuje decyzję o zwołaniu w dniu 31.01.2008 roku Zebrania Sprawozdawczo-Wyborczego, na którym zapada decyzja o wygaszeniu działalności klubu⁷⁹.

5. AZS MEBLOTAP CHEŁM, AZS PWSZ MEBLOTAP CHEŁM, AZOTY MEBLOTAP CHEŁM

Tradycjom koszykówki w Chełmie, przeplatanej sukcesami i porażkami młodych zespołów, cały czas towarzyszyło marzenie doczekania się zespołu uczestniczącego w najwyższej klasie rozgrywkowej rangi mistrzostw Polski. Pierwszą inicjatywę poprzedzającą powstanie kobiecej drużyny seniorskiej, uczestniczącej w rozgrywkach

⁷⁷ Wyniki zespołu MKS „Biomlek” Chełm w eliminacyjnym turnieju półfinałowym do Mistrzostw Polski juniorek starszych, Gdynia 12–14.03.2007 r.: 12.03.2007 r. MKS Biomlek Chełm – MUKS Poznań 39:115, 13.03.2007 r. VBW GTK Gdynia – MKS Biomlek Chełm 107:36, 14.03.2007 r. KS Piaseczno – MKS Biomlek Chełm 80:62. Kolejność końcowa: 1. MUKS Poznań, 2. VBW GTK Gdynia, 3. KS Piaseczno, 4. MKS Biomlek Chełm.

⁷⁸ Protokół z Posiedzenia Zarządu Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” w Chełmie z dnia 14.12.2007 r. Pkt 7. Sprawy organizacyjne. Zob. także Uchwała Zarządu Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” nr 3/2008 z 3.01.2008 r. w sprawie założenia sekcji sportowej koszykówki chłopców. Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

⁷⁹ Protokół z Posiedzenia Zarządu Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” w Chełmie z dnia 3.01.2008 r. Uchwała Zarządu Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” nr 2/2008 z 3.01.2008 r. w sprawie zwołania Walnego Zebrania Sprawozdawczo-Wyborczego w dniu 31.01.2008 r. Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

najwyższej klasy rozgrywkowej w Polsce, podejmuje w 1997 roku chełmska firma „Meblotap” S.A., obejmując patronatem sponsorskim drużynę bezpośredniego zaplecza ekstraklasy kobiet – AZS Lublin. Współpraca chełmskiej firmy produkującej meble, przy pełnym zaangażowaniu jej głównych akcjonariuszy – Waldemara Gębskiego, Krzysztofa Kościuka, Dariusza Jasińskiego, z koszykarkami z Lublina, przynosi bardzo szybko wymierne efekty sportowe. AZS „Meblotap” Lublin w rozgrywkach sezonu 1998/99 zajmuje pierwsze miejsce w rozgrywkach fazy zasadniczej, a w decydującym o awansie do ekstraklasy meczu pokonuje AZS Quay Dobur Poznań 79:53. W tym czasie w zespole gra między innymi reprezentantka kadry narodowej Polski w koszykówce Iwona Godula, stawiająca pierwsze kroki koszykarskie w Chełmie.

Kontynuowana corocznie współpraca chełmskiej firmy z koszykarkami z Lublina, przedkłada się na coraz lepsze wyniki sportowe, drużyna w kolejnych sezonach na stałe zadawawia się w szeregach koszykarskiej ekstraklasy. Wspieranie zespołu przez chełmską firmę powoduje, że mecze rozgrywane w Lublinie, a także na wyjazdach toczą się przy udziale bardzo licznej grupy kibiców z Chełma (firma „Meblotap” S.A., cały czas wspiera chełmskich kibiców, m.in. organizując darmowy transport na mecze). Atmosfera rozgrywanych meczów w Lublinie przy udziale kibiców z Chełma przywołuje historyczne niezapominane tradycje koszykarek chełmskiego „Cementu”. Rozgrywanym meczom towarzyszy cały czas pragnienie chełmskich działaczy, a szczególnie kibiców, przeniesienia zespołu koszykarek z Lublina do Chełma. Głównym orędownikiem przeniesienia drużyny do naszego miasta staje się prezes „Meblotapu” S.A. Waldemar Gębski i w zasadzie dzięki jego determinacji takie kroki zainicjowano. Inspiracji przeniesienia drużyny sprzyja także budowa, a później otwarcie przez ówczesnego prezydenta RP Aleksandra Kwaśniewskiego w dniu 9 października 2002 roku nowoczesnej Hali Sportowej MOSiR przy ulicy Granicznej 2a w Chełmie.

Spełnia się marzenie kibiców chełmskiej koszykówki. Radni Miasta Chełm 28 czerwca 2002 roku przyjmują Uchwałę o przystąpieniu do Sportowej Spółki Akcyjnej, w której pozostałymi udziałowcami Spółki zostają AZS i Meblotap S.A.⁸⁰ Dodatkowo w celu koordynacji działań związanych z koszykówką w Chełmie w dniu 13 września 2002 roku, zostaje powołane Stowarzyszenie Chełmska Koszykówka – ekstraklasa Koszykówki Kobiet AZS „Meblotap” Chełm⁸¹. Stowarzyszenie przejmuje

⁸⁰ K. Basiński, *Lublin stracił, Chełm zyskał. Powstanie Sportowej Spółki Akcyjnej z udziałem AZS Meblotapu S.A. Chełma rokuje duże nadzieje*, „Kurier Lubelski” 29–30.06.2002 r., nr 125, s. 16.

⁸¹ Monitor Sądowy i Gospodarczy nr 189/2002(1521) – pozycja 94146. Przypis autora Stowarzyszenie zarejestrowano po nazwę Klub Sportowy „Chełmska Koszykówka” z siedzibą w Chełmie, ul. Graniczna 2a. W skład pierwszego Zarządu weszli: Agata Fisz, Zbigniew Mazurek, Mariusz Matuła, Zdzisław Herbut,

od lubelskiego AZS drużynę koszykarek. Prezesem Zarządu Stowarzyszenia zostaje Piotr Stelmaszczuk. Spełniają się marzenia wielu sympatyków chełmskiej koszykówki – Chełm pierwszy raz w swojej sportowej historii może szczyć się drużyną klubową – w grach zespołowych uczestniczącą w najwyższej klasie rozgrywkowej. Zgłoszenie do rozgrywek ekstraklasy kobiet następuje pod nazwą AZS „Meblotap” Chełm.

Rozpoczęcie pierwszego sezonu ekstraklasy koszykówki kobiet w Chełmie przypada na sezon 2002/2003. Koszykarki do rozgrywek przygotowuje trener Sławomir Depta, który ma do dyspozycji następujące koszykarki: Małgorzata Pietraś, Karolina Cybulska, Daria Cybulak, Agnieszka Pazur, Magdalena Czajkowska, Julia Korzeniewska, Magdalena Krupowicz, Olena Proszczenko, Eugenia Pawłowa, Oksana Odyncowa, Irina Jerofiejewa. Zespół, w porównaniu do poprzedniego sezonu, zostaje uszczuplony o dwie bardzo dobre zawodniczki, białoruskie bliźniaczki Oksana Dołgorukowa i Angela Dubojska, co w konsekwencji wymagało poszukiwania równie wartościowych zawodniczek. Po pierwszej rundzie zespół wzmacnia Beata Predehl, reprezentantka Polski, olimpijka z Sydney. Pierwszy mecz w barwach AZS Meblotap rozgrywa 23 listopada 2002 roku w meczu kontrolnym z ŁKS Łódź. Oceniając skład zespołu, trzeba podkreślić, że mimo koszykarskich tradycji Chełma w zespole nie znalazła się żadna rodowita chełmianka.

Pierwsze zajęcia koszykarek przygotowujących się do sezonu odbywają się w sali gimnastycznej I Liceum Ogólnokształcącym im. Stefana Czarnieckiego przy ul. Czarnieckiego 8. Ponieważ w nowej Hali Sportowej MOSIR przy ulicy Granicznej trwają jeszcze prace wykończeniowe. Po rozpoczęciu sezonu drużyna zajęcia treningowe odbywa już w nowoczesnej Hali Sportowej MOSIR. Inauguracyjny sezon w Chełmie jest niezwykle udany, koszykarki zajmują bardzo wysokie szóste miejsce. W hali MOSIR na każdym meczu jest nadkomplet publiczności, która tworzy wspaniałą, niezapomnianą atmosferę, przyczyniając się niejednokrotnie do wygrywania zdawałoby się przegranych meczy. To właśnie w tym okresie chełmski zespół odnotowuje chyba największe historyczne ligowe zwycięstwo w meczu z mistrzyniami Polski Lotosem VBW Clima Gdynia – w składzie z legendą polskiej koszykówki Małgorzatą Dydek – chełmianki wygrywają 73:69, najwięcej punktów dla Meblotapu zdobywają: Beata Predehl – 23, Olena Proszczenko – 16, Patrycja Czepiec – 12. Nie jest to jedyne tak okazałe zwycięstwo w sezonie. Drużyna po rozegraniu 29 meczów odnosi 14 zwycięstw i odnotowuje 15 porażek, co plasuje zespół na bardzo wysokim 6. miejscu.

Leszek Burakowski, Robert Żołnierowicz, Jarosław Betiuk. Skład Zarządu ulegał zmianie, w późniejszym okresie w pracach uczestniczyli: Zbigniew Kiryk, Bogusław Szczerek, Janusz Jerzy Skowroński, Władysław Kowalski. Komisja rewizyjna: Adam Leszczyński, Artur Łuczynski, Wiesław Misztal, Zbigniew Andrzej Stasz. Księgowną Stowarzyszenia była Teresa Szadziuk.

W trakcie sezonu 2002/2003, zmienia się Zarząd Stowarzyszenia. Prezesem Zarządu zostaje Zbigniew Misiurski, wiceprezesami Grzegorz Langiewicz i Tomasz Pomianiewicz. Niestety, po zakończonym sezonie w czasie Walnego Zebrania Członków Stowarzyszenia w dniu 26 czerwca 2003 roku prezes i wiceprezesi rezygnują z pełnionych funkcji⁸². W dniu 4 lipca 2003 roku Komisja Rewizyjna Stowarzyszenia podejmuje Uchwałę w sprawie zmian Zarządu Stowarzyszenia, funkcję prezesa powierza Januszowi Skowrońskiemu, a wiceprezesa Mirosławowi Panasiukowi⁸³. Nowy prezes i Zarząd pracuje tylko do 3 grudnia 2003 roku. Podczas posiedzenia Komisji Rewizyjnej w dniu 3 grudnia 2003 roku podejmuje uchwałę w sprawie odwołania dotychczasowego prezesa Janusza Skowrońskiego⁸⁴ i powołania w jego miejsce z dniem 3 grudnia 2003 roku Dariusza Barana⁸⁵. Powołuje się także dyrektora sportowego klubu, którym zostaje Tadeusz Kontek. Do nowego Zarządu wchodzi Zbigniew Kiryk – wówczas dyrektor Wydziału Organizacji i Nadzoru Urzędu Miasta Chełm, który zmienia wiceprezydenta Leszka Burakowskiego⁸⁶. Nowy Zarząd wyznacza drużynę bardzo ambitne cele, które ma zrealizować w przeciągu najbliższych dwóch lat – pierwsza trójka mistrzostw Polski⁸⁷. Drużyna zostaje wzmocniona zawodniczkami, które mają się przyczynić do pozostania czołowym zespołem koszykarskim polskiej ekstraklasy kobiet. Do zespołu dołączają: amerykanka La Tony Sims⁸⁸, powraca Oksana Dołgorukowa. Prognozy przedsezonowe wydają się dobre. W rozegranym 7 września 2003 roku w Brzegu Dolnym Turnieju o Puchar Rektora Uniwersytetu Wrocławskiego⁸⁹ koszykarki Meblotapu Chełm, prezentując bardzo dobrą formę, wygrywają cały turniej. Drugie miejsce zajmuje CCC Aquapark Polkowice, a na trzeciej pozycji zmagania turniejowe zakończyły Cukierki Odra Brzeg. Najskuteczniejszą zawodniczką turnieju została Oksana Dołgorukowa z „Meblotapu” – 89 pkt.

⁸² Protokół z Walnego Zebrania członków Stowarzyszenia Klub Sportowy „Chełmska Koszykówka” z dnia 26 czerwca 2003 roku. W czasie zebrania dokonano również zmian w zapisach Statutu Stowarzyszenia.

⁸³ Protokół z posiedzenia Komisji Rewizyjnej Stowarzyszenia Klub Sportowy „Chełmska Koszykówka” z dnia 4 lipca 2003 roku. W posiedzeniu uczestniczyli Robert Żołnierowicz – przewodniczący, Mariusz Matuła – wiceprzewodniczący, Adam Leszczyński – sekretarz, Wiesław Misztal – członek, Artur Łuczyński – członek, Zbigniew Stasz – członek. Komisja Rewizyjna na swoim posiedzeniu w dniu 21.11.2003 roku odwołała również z pełnionych funkcji członków Zarządu Zbigniewa Misiurskiego i Grzegorza Langiewicza (Uchwała nr 21 Komisji Rewizyjnej Klubu Sportowego „Chełmska Koszykówka” z dn. 21.11.2003 roku).

⁸⁴ Uchwała nr 22 Komisji Rewizyjnej Klubu Sportowego „Chełmska Koszykówka” z dn. 3.12.2003 roku.

⁸⁵ *Ibidem*.

⁸⁶ Zob. Jar., *Na krechę i pod kreską, Chełm: miała być koszykarska Euroliga a są długi*, „Nowy Tydzień” 2006, nr 43, s. 20.

⁸⁷ K. Basiński, *Meblotap AZS będzie wielki. Nowy prezes zapowiada walkę o final MP*, „Kurier Lubelski”, 8.12.2003, nr 285, s. 12.

⁸⁸ P. Stępień, *Z Wisconsin do Meblotapu, pierwsza sportsmenka z Ameryki w Chełmie*, „Super Tydzień Chełmski” 2000, nr 43, s. 30.

⁸⁹ M. Pielak, *Nowy zespół*, „Gazeta Wyborcza”, 16.09.2003, nr 216, s. 12.

Rozpoczęcie ligi potwierdza dobrą dyspozycję chełmskiego zespołu, oprócz zwycięstw w lidze koszykarki AZS „Meblotap” odnoszą imponujące zwycięstwa w Pucharze Polski, m.in. pokonując w dniu 19.11.2003 roku Pogoń Siedlce 121:34, zdobyte punkty: Dołgorukowa 22, Kędziora 22, Pietraś 18, Pamuła 14, Łowiec 12, Cybulak 10, Proszczenko 9, Szyćko 8, Piątkowska 6. Niestety, po początkowych sukcesach chełmskie koszykarki zaczynają seryjnie przegrywać mecze i po siedmiu kolejkach plasują się na siódmym miejscu w tabeli ligi. Bezpośrednio po przegranym meczu chełmianek w dniu 30.11.2003 roku z ostatnią drużyną BS Sure Shot Wołomin 78:58, trener Sławomir Depta podaje się do dymisji, która zostaje przyjęta przez Zarząd klubu. Sławomira Deptę zastępuje nowy trener Anatolij Bujalski⁹⁰, który dzień po swoim przybyciu do Chełma, 6.12.2003 roku, prowadzi zespół w meczu z ŁKS, niestety, przegranym 61:67. W dalszej części sezonu, jak i rundzie rewanżowej wyniki zespołu w dalszym ciągu nie spełniają oczekiwań Zarządu, a przede wszystkim kibiców, zawodniczki w 12 spotkaniach odnoszą tylko dwa zwycięstwa. Przed rundą rewanżową zawodniczkom zaproponowano nowe, niższe kontrakty. Nowych warunków nie przyjmują Oksana Dołgorukowa oraz Tiatiana Łowiec, które z dniem 23.01.2004 roku odchodzą z drużyny (zawodniczki zarabiały tyle, ile cały zespół razem), zespół opuszcza także Anna Pamuła. W zamian „Meblotap” pozyskuje Joannę Górzyńską (Lotos Gdynia, Śląza Wrocław), Białorusinki Olę Muraszkinę, Victorię Garelchik, jak i również amerykańskie koszykarki Jaieelah Trimble (University of South Florida) i Ritę Adams (University of Kentucky). Szczególnie ta ostatnia zawodniczka bardzo szybko wpisuje się w dobrą grę zespołu, przyczyniając się do odniesienia zwycięstwa w pierwszym meczu rundy rewanżowej nad koszykarkami ŁKS Łódź. Punkty dla AZS „Meblotap”: Adams 21, Pietraś 14, Szyćko 11, Kędzior 9, Cybulak 6, Trimble 4, Proszczenko 3, Górzyńska 2, Piątkowska 0. Niestety, następne mecze nie przynoszą oczekiwanych zwycięstw. Uzyskiwanie niezadawalających wyników, w konfrontacji z przedsezonowymi szumnymi zapowiedziami Zarządu wyznaczającymi walkę o znacznie wyższe cele sportowe, przyczynia się m.in. do rezygnacji z dniem 11.05.2004 roku z funkcji prezesa klubu Dariusza Barana.

Mimo niesprzyjającej atmosfery trener Anatolij Bujalski prowadzi chełmskie koszykarki w dniu 23 kwietnia 2004 roku do zwycięstwa w meczu play-off o 7. miejsce.

⁹⁰ Anatolij Bujalski – Republika Białoruś, w chwili objęcia zespołu AZS Meblotap trener miał 44 lata. Jako zawodnik grał w czołowym klubie ligi białoruskiej RTI Mińsk. W swojej karierze trenerskiej prowadził zespoły Horyzontu Mińsk, reprezentację Białorusi, Wels (Austria) i Zuverda Kłajpeda (Litwa) oraz Śląza Wrocław. Ostatnie trzy sezony pracował z koszykarkami Łączności Olsztyn, które wprowadził do ekstraklasy, a następnie zdobył z nimi czwarte i piąte miejsce. Grę olsztyńskiego zespołu oparł w dużym stopniu na zawodniczkach z Białorusi – Marynie Kress, Elenie Krawczenko, Natalii Trofimowej. W zespole tym występowała grająca w „Meblotapie” Anna Szyćko.

AZS „Meblotap” Chełm pokonuje Cukierki Odra Brzeg 74:69 (23:13, 15:18, 23:22, 13:16). Punkty dla „Meblotapu”: Proszczenko 12, Harelczyk 2, Górzyńska 6, Pietraś 8, Szyćko 19, Kędzior 21, Cybulak 4⁹¹.

Po zakończonym sezonie ówczesny prezydent miasta Chełm Krzysztof Grabczuk podejmuje bardzo istotną decyzję organizacyjną, dotyczącą funkcjonowania klubu, wnioskuje o rozwiązanie „Stowarzyszenia Chełmska Koszykówka – ekstraklasa Koszykówki Kobiet AZS „Meblotap” Chełm. Decyzja dotycząca rozwiązania Stowarzyszenia wynikała przede wszystkim z niegospodarności jej Zarządu, która przyczyniła się do bardzo dużych zaległości finansowych zarówno wobec zawodniczek, jak i osób świadczących usługi na rzecz Stowarzyszenia.

Zaistniała sytuacja bardzo niekorzystnie wpływa na kompletowanie zespołu do następnego sezonu 2004/2005. W Chełmie decydowało się w pierwszej kolejności, czy i na jakich zasadach zespół AZS „Meblotap” przystąpi do rozgrywek „Sharp Torrell Basket Ligi”. Mimo występujących trudności organizacyjnych koszykarki rozpoczynają następny sezon ligowy. Zawodniczki rozgrywają swoje mecze na podobnym poziomie jak w poprzednim sezonie, zajmując 8. miejsce (odnosząc tylko 6 zwycięstw i odnotowując 16 porażek) Podstawowymi zawodniczkami „Meblotapu” uczestniczącymi w rozgrywkach były: Natalia Marchenko, Agnieszka Pazur, Shaquala Williams, Daria Cybulak, Lauren Bull, Ludmiła Zdzesińska, Maryna Sazonenko, Anna Szyćko.

Mimo uzyskiwania przez chełmskie koszykarki niezadowalających wyników, 14 czerwca 2005 roku spotykają się przedstawiciele chełmskich środowisk, którzy gotowi są podtrzymać tradycję kobiecej koszykówki w Chełmie. Bardzo ważnym partnerem staje się Państwowa Wyższa Szkoła Zawodowa w Chełmie z jej rektorem, prof. dr. hab. Józefem Zającem, która wychodzi z propozycją przejęcia drużyny w ramach Akademickiego Związku Sportowego od AZS Lublin. Dalsze deklaracje współpracy dotrzymują dotychczasowi założyciele „Meblotapu” S.A. i miasto Chełm. Sponsorzy na spotkaniu ustalają, że koszykarki będą występowały w ekstraklasie jako AZS PWSZ „Meblotap” Chełm. Pod taką nazwą lubelski AZS, który jest posiadaczem miejsca w ekstraklasie, zgłosi go do rozgrywek – poinformował po spotkaniu rektor Zajac, będący zarazem prezesem klubu uczelnianego AZS przy chełmskiej uczelni. Spodziewane korzyści tej zmiany miały na celu ściślejsze związanie zespołu z Chełmem, pozyskanie dodatkowych sponsorów oraz wcześniejsze ustalenie budżetu i kompletowanie składu na przyszły sezon. Sponsorzy zdecydowali też, że funkcję trenera zaproponują Sławomirowi Depcie, który przez wiele lat prowadził już zespół akademicki, a w ostatnim sezonie był asystentem Teodora Mołłowa. Niestety,

⁹¹ T. Wyspiński, *Przegrały mecz na tablicach*, „Nowa Trybuna Opolska”, 23.04.2014, wydanie internetowe, <http://www.nto.pl/sport/art/3998615,przegraly-mecz-na-tablicach,id,t.html> [dostęp: 12.04.2015].

w dniu 29 czerwca 2005 roku następuje nagły zwrot w planowanej strategii rozwoju chełmskich koszykarek – Państwowa Wyższa Szkoła Zawodowa w Chełmie wycofuje się z prowadzenia zespołu. Rektor uczelni prof. dr hab. Józef Zajac oświadcza, ... *że będzie tworzył własny zespół, całkowicie związany z Chełmem*⁹². Zaistniała sytuacja wymusza poszukiwanie nowego sponsora, przynosi to efekt w postaci objęcia drużyny patronatem sponsorskim przez Zakłady Azotowe w Puławach. Koszykarki przystępują do rozgrywek w sezonie 2005/2006, jako AZS „Azoty-Meblotap” Chełm. Trenerem zespołu zostaje Sławomir Depta, który ma do dyspozycji następujące zawodniczki: z poprzedniego sezonu – Natalia Marczenko, Ludmiła Zdzieńska, Maryna Sazonenko, Anna Szyćko, do zespołu dołączają – Renata Piestrzyńska, Karolina Żurkowska, Krystyna Hołowczyc. Pojawiły się też zawodniczki, które w przeszłości już grały w Chełmie – Dorota Piątkowska, Joanna Górzyńska-Szymczyk. Niestety, z dniem 15 czerwca 2005 roku do zespołu CCC Polkowice przechodzi Agnieszka Pazur, od początku kariery związana z zespołem lubelskich, a następnie chełmskich akademikzek. Pierwsza runda rozgrywek rozpoczyna się od jednopunktowej wygranej z ŁKS, również następne mecze rokuja zakwalifikowanie zespołu do pierwszej ósemki dającej możliwość uczestniczenia w play-off. Potwierdza to też początek rundy rewanżowej, gdy przed swoją publicznością 11 grudnia 2005 roku, chełmskie koszykarki z nową środkową Brazylijką Aną Lucią da Silvą (mistrzyni Brazylii z zespołem Sao Paulo Guararu) pokonują po dogrywce ŁKS. Fantastyczny mecz rozegrała najmniejsza na parkiecie Natalia Marczenka, która zdobyła 16 punktów, zdobyczą punktową wykazują się także pozostałe zawodniczki: Szyćko 14, Piątkowska 14, Piestrzyńska 4, Szymczak-Górzyńska 4 oraz Hołowczyc 2, Da Silva 2, w meczu grały także Sazonenko i Żurkowska. Pozostałe mecze rundy rewanżowej chełmianki, niestety, w większości przegrywają. Zwycięstwem kończy się ostatni niezapomniany mecz koszykarek przed swoją publicznością, 25.03.2006 roku Azoty Meblotap Chełm – AZS PWSZ Sowood Gorzów Wlkp. 76:67. Również w tym meczu najwięcej punktów zdobyła Natalia Marczenka – 20. Zwycięstwo jednak nie dało możliwości awansu do pierwszej ósemki i uczestnictwa w play-off, zespół zajmuje po zakończonym sezonie dziewiąte miejsce w lidze.

Zakończony sezon pozostawia wiele nierozwiązanych problemów toczących się wokół zespołu. Brak stabilności składu, zmieniający się trenerzy, nie pozwalały na zbudowanie zespołu, który sprostaby oczekiwaniom działaczy i kibiców. Zaistniałe uwarunkowania wpływają, po zakończonym sezonie 2005/2006, na podjęcie decyzji o rozwiązaniu zespołu i nie zgłaszania go w następnym sezonie do rozgrywek ligowych.

⁹² A. Toruń, *Uczelnia rezygnuje, zamieszanie wokół chełmskich koszykarek*, „Dziennik Wschodni” 2005, nr 151, s. 14.

AZS „Meblotap” Chełm pozostaje cały czas niewątpliwym sukcesem zarówno organizacyjnym i sportowym Chełma. Dzięki zaangażowaniu wielu działaczy i mecenasów sportu mieszkańcy Chełma mieli możliwość oglądania koszykówki na najwyższym poziomie rozgrywkowym w Polsce, pozostawiając w pamięci kibiców i działaczy sportowych niezapomniane wrażenia. Warte podkreślenia jest to, że mimo burzliwych zmian i ciągłych zawirowań wokół zespołu, cały czas nie zmieniał się tylko sponsor – firma „Meblotap”, a szczególnie jej prezes Waldemar Gębski, który choć wyniki nie były zachęcające, trwał przy zespole i podejmował kolejne wyzwania.

Współcześnie „koszykówka” w Chełmie jest ciągle obecna, przywołując dawne sukcesy, jednakże zajęcia są jedynie prowadzone podczas pracy z dziećmi i młodzieżą w szkołach oraz w trakcie rekreacji w ramach TKKF. Koszykówkę jak za dawnych lat promują nauczyciele wychowania fizycznego, działacze sportowi i byli zawodnicy. Organizowane są turnieje i rozgrywane mecze koszykówki, festiwale, igrzyska w minikoszykówce dziewcząt i chłopców, rejonowe licealiady. W obecnym czasie największym orędownikiem koszykówki w Chełmie pozostaje były zawodnik chełmskiego „Telektrimu”, sędzia koszykówki, a przede wszystkim nauczyciel wychowania fizycznego w II LO w Chełmie Norbert Wysocki. Coraz większe sukcesy w pracy trenerskiej w ramach zajęć wychowania fizycznego odnoszą nauczyciele chełmskich szkół: Zdzisław Jaroszczuk, Norbert Wysocki, Beata Sadowska, Marta Sadowska, Zbigniew Rymaczuk, Mariusz Półtorak. Do koszykarskich tradycji powraca założony 26 października 2007 roku Klub Sportowo-Rekreacyjny BASKET, który powstał z inicjatywy trenera i entuzjasty koszykówki Marcina Jędrzejewskiego, jego najbliższych znajomych oraz rodzin dzieci uczestniczących w treningach i zawodach.

Sympatycy sportu, szczególnie kibice koszykówki, cały czas czekają na następne uzdolnione pokolenia koszykarskiej młodzieży w Chełmie, a przede wszystkim emocjonujące mecze w najwyższych klasach rozgrywkowych w wypełnionej po brzegi jak za dawnych lat Hali Widowiskowo-Sportowej Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Chełmie przy ul. Granicznej 2A.

AKTY PRAWNE, SPRAWOZDANIA I PROTOKOŁY

- Decyzja Sądu Rejonowego w Lublinie, XI Wydział Gospodarczy Krajowego Rejestru Sądowego. Sygnatura LU, XI NS-rej.KRS/2269/02/885 w sprawie rejestracji „Chełmskiego Miejskiego Klubu Koszykówki” w Chełmie z siedzibą przy ul. Pocztowa 54, 22-100 Chełm.

- Monitor Sądowy i Gospodarczy nr 189/2002(1521) – pozycja 94146. Stowarzyszenie zarejestrowano po nazwę Klub Sportowy „Chełmska Koszykówka” z siedzibą w Chełmie ul. Graniczna 2a.
- Decyzja Urzędu Wojewódzkiego w Chełmie, nr OS-4125/41/1 z dn. 10.01.1994 r.
- Komunikat LZKosz nr 50/03 z 7 lipca 2003 roku, *Klasyfikacja Sportowa, w sprawie nadania zawodniczkom i zawodnikom klas sportowych za rozgrywki sportowe 2002/2003*, Lublin 2003. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.
- Komunikat LZKosz nr 50/03 z 8 sierpnia 2005 roku, *Klasyfikacja Sportowa, w sprawie nadania zawodniczkom i zawodnikom klas sportowych za rozgrywki sportowe 2002/2003*, Lublin 2005. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.
- Komunikat WGiD LZKosz. Nr 12-2004/05, L.dz., LZKosz/27/05, *Weryfikacja rozgrywek strefowych junierek*, Lublin, 1.04.2005 r. Zob. także *Komunikat WGiD LZKosz. Nr 13-2004/05, L.dz., LZKosz/29/05, Rozgrywki strefowe kadetek*, Lublin, 5.04.2005 r.
- Komunikat WGiD Nr 16-2004/05, L.dz. 823/05, *Polskiego Związku Koszykówki w sprawie terminów półfinałowych turniejów w ramach Ogólnopolskiej Olimpiady Młodzieży*, Warszawa 6.04.2005 r.
- Komunikat nr 5 XI *Ogólnopolskiej Olimpiady Młodzieży w Koszykówce Kadetek w Lublinie 1–5.05.2005 r.* Podpisał dokument Sędzia Główny Wacław Słomkowski. Archiwum prywatne Krzysztofa Strusa.
- Komunikat WGiD Nr 16-2004/05, L.dz. 895/05, *Polskiego Związku Koszykówki w sprawie terminów ćwierćfinałowych turniejów o Mistrzostwo Polski Junierek*, Warszawa 18.04.2005 r.
- Komunikat KS AZS PWSZ Gorzów Wielkopolski z turnieju ćwierćfinałowego o *Mistrzostwo Polski Junierek*, Gorzów Wielkopolski 24.04.2005 r.
- Protokół z zebrania założycielskiego Międzyszkolnego Klubu Sportowego odbytego w dniu 15 grudnia 1993 roku „Telektrim” Chełm, Chełm, Archiwum Telektrim S.A. Chełm.
- Protokół z Walnego Zebrania Członków Stowarzyszenia Klub Sportowy „Chełmska Koszykówka” z dnia 26 czerwca 2003 roku. W czasie zebrania dokonano również zmian w zapisach Statutu Stowarzyszenia.
- Protokół z posiedzenia Komisji Rewizyjnej Stowarzyszenia Klub Sportowy „Chełmska Koszykówka” z dnia 4 lipca 2003 roku. W posiedzeniu uczestniczyli Robert Żołnierowicz – przewodniczący, Mariusz Matuła – wiceprzewodniczący, Adam Leszczyński – sekretarz, Wiesław Misztal – członek,

Artur Łuczyński – członek, Zbigniew Stasz – członek. Komisja Rewizyjna na swoim posiedzeniu w dniu 21.11.2003 roku odwołała również z pełnionych funkcji członków Zarządu Panów Zbigniewa Misiurskiego i Grzegorza Langiewicza (Uchwała nr 21 Komisji Rewizyjnej Klubu Sportowego „Chełmska Koszykówka” z dn. 21.11.2003 roku).

- Protokół nr 2/2005 z zebrania Zarządu Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” w Chełmie z dnia 9.06.2005 roku. Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.
- Protokół nr 3/2005 z zebrania Zarządu Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” w Chełmie z dnia 21.06.2005 roku. Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.
- Protokół z Walnego Zebrania Sprawozdawczego Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” z dnia 7 lipca 2005 r. Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.
- Protokół z Posiedzenia Zarządu Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” w Chełmie z dnia 14.12.2007 roku. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.
- Umowa nr W/BAF/9/2005 zawarta w dniu 2 listopada 2005 roku pomiędzy Prezydentem Miasta Chełm Krzysztofem Grabczukiem a Prezesem MKS Chełm Waldemarem Skibińskim dotycząca dotacji MKS Chełm przez Urząd Miasta Chełm. Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.
- Uchwała nr 22 Komisji Rewizyjnej Klubu Sportowego „Chełmska Koszykówka” z dn. 3.12.2003 roku.
- Uchwała Zarządu Międzyszkolnego Klubu Sportowego „Chełm” nr 3/2008 z 3.01.2008 w sprawie założenia sekcji sportowej koszykówki chłopców. Dokumentacja MKS Chełm. Archiwum prywatne Adama Leszczyńskiego.

MONOGRAFIE, ARTYKUŁY, CZASOPISMA, PRASA

- Barczyński J., *Koszykarki na lodzie*, „Dziennik Wschodni”, 21.01.2003, nr 17, s. 4.
- Basiński K., *Lublin stracił, Chełm zyskał. Powstanie Sportowej Spółki Akcyjnej z udziałem AZS Meblotapu SA Chełma rokuje duże nadzieje*, „Kurier Lubelski”, 29–30.06.2002, nr 125, s.16.
- Basiński K., *Meblotap AZS będzie wielki. Nowy Prezes zapowiada walkę o finał MP*, „Kurier Lubelski”, 8.12.2003, nr 285, s. 12.

- Basiński K., *Meblotap AZS jednak zagra w ekstraklasie*, „Kurier Lubelski”, 17.09.2004, nr 219, wyd. „Kurier Lubelski Chełmski”, s. 2.
- Basiński K., *Meblotap wyjechał na zgrupowanie*, „Kurier Lubelski”, 13.08.2002, nr 189, s. 16.
- Bielak M., *Meblotap w całości*, „Gazeta Wyborcza”, 2.09.2003, nr 204, „Gazeta w Lublinie”, s. 12.
- Chmura T., *Co dalej?: gdyby miasto dało, co miało dać, AZS Meblotap nie miałby długów*, „Kurier Lubelski” 22.05.2003, nr 118, s. 14.
- Czechowiczówna H., Sikorski W., *Gry i zabawy ruchowe*, Lwów 1914.
- Depta S., *Meblotap Chełm, koszykarki mieszkały i trenowały w Chełmie*, „Kresy. Tygodnik Chełmski” 2004, nr 29, s. 22.
- Dromlewski K., *Awans i co dalej*, „Tygodnik Chełmski”, 21.04.1991, nr 17, s. 8.
- Janiak A., *Pod znakiem zapasów i koszykówki. Ogólnopolska Spartakiada Młodzieży*, „Tygodnik Chełmski”, 19.09.1984, s. 8.
- Janiak A., *Tego jeszcze w Chełmie nie było*, „Tygodnik Chełmski”, 14.10.1984.
- (Jar), *Na krechę i pod kreską, Chełm: miała być koszykarska Euroliga a są długi*, „Nowy Tydzień” 2006, nr 43, s. 20.
- (Kar), *Dostaną kosza?, czy koszykarski klubu AZS Meblotap Chełm przestanie istnieć*, „Kresy. Tygodnik Chełmski” 2004, nr 21, s. 21.
- (Kar), *Koszykarki zdziwione, powstaje nowy zespół Meblotap AZS PWSZ Chełm*, „Kresy. Tygodnik Chełmski” 2004, nr 29, s. 22.
- (Kar), *Meblotap AZS Chełm*, „Mebelek” 2002, nr 36, s. 2.
- (Kar), *Meblotap drużyną 2002 roku: wybrano Najpopularniejszego Sportowca, Trenera, Sportowca Masters i Drużynę Chełma 2002 roku*, „Mebelek” 2003, nr 41, s. 3.
- (Kar), *Mistrzynię pecha, Chełm po 11 spotkaniach Meblotap AZS PWSZ Chełm ostatni w tabeli*, „Kresy. Tygodnik Chełmski” 2005, nr 3, s. 19.
- *Koszykarze w przedsiębiorstwie*, „Kresy. Tygodnik Chełmski” 1996, nr 51/93, s. 9.
- Kozłowski W., *Życie sportowe w Chełmie, w latach 1918–1939*, Chełm 2004, s. 84.
- (MP), *Miss w Chełmie, koszykówka ekstraklasa kobiet*, „Gazeta Wyborcza”, 4.06.2003, nr 129, dod. „Gazeta w Lublinie”, s. 12.
- (MP), *Bujalski w Meblotapie: koszykówka*, „Gazeta Wyborcza”, 27.11.2003, nr 284, dod. „Gazeta w Lublinie”, s. 12.
- Mularz R., *Mamy II ligę*, „Tygodnik Chełmski”, 24.04.1985, s. 10.
- Oszast H., Kasprzec M., *Koszykówka*, Kraków 1991, s. 28.

- (Pab), *Anatolij Bujalski poprowadzi AZS Meblotap*, „Kresy. Tygodnik Chełmski” 2003, nr 50, s. 23.
- Pawłat W., *Cosmos w Chełmie*, „Gazeta Wyborcza”, 14.01.2003, nr 11, dodatek „Gazeta w Lublinie”, s. 12.
- Pielak M., *Jagiełło w Chełmie: koszykówka Sharp Torell Basket Liga*, „Gazeta Wyborcza”, 3.12.2003, nr 281, s. 12.
- Pielak M., *Nowy zespół*, „Gazeta Wyborcza”, 16.09.2003, nr 216, s. 12.
- (PS), *Dwudziestu jeden za...*, „Super Tydzień Chełmski” 2002, nr 26, s. 30.
- Stępień P., *Z Wisconsin do Meblotapu, pierwsza sportsmenka z Ameryki w Chełmie*, „Super Tydzień Chełmski” 2000, nr 43, s. 30.
- *Telektrim wciąż wygrywa*, „Kresy. Tygodnik Chełmski”, 18.11.1996, nr 47/96, s. 8.
- *Telektrim gra fair-play*, „Kresy. Tygodnik Chełmski”, 25.11.1996, nr 48/96, s. 9.
- Toruń A., *Uczelnia rezygnuje, zamieszanie wokół chełmskich koszykarek*, „Dziennik Wschodni” 2005, nr 151, s. 14.
- Wawrzycki A., *W mieście PKWN – sportowe święto. Koszykarki MKS Cement w II lidze*, „Sztandar Ludu”, 24.04.1985, s. 18.

MATERIAŁY Z INTERNETU

- Wyspiński T., *Przegrały mecz na tablicach*, „Nowa Trybuna Opolska”, 23.04.2014, <http://www.nto.pl/sport/art/3998615,przegraly-mecz-na-tablicach,id,t.html> [dostęp: 12.02.2016].
- *Jaka przyszłość koszykówki w Chełmie*, <http://www.sport.pl/sport/1,69628,20706.html> [dostęp: 12.02.2016].

RELACJE

- Bogdan Śliwiński – współzałożyciel i prezes MKS „Telektrim” Chełm, prezes „Telektrim” S.A. – Telekomunikacja i Elektroenergetyka.
- Andrzej Janiak – nauczyciel wychowania fizycznego w SP nr 6, pierwszy trener MKS „Telektrim” Chełm, a także trener grup młodzieżowych.
- Michał Śliwiński – zawodnik MKS „Telektrim” Chełm.
- Norbert Wysocki – nauczyciel wychowania fizycznego II LO Chełm, zawodnik MKS „Telektrim” Chełm.
- Mariusz Kuszpit – zawodnik MKS „Telektrim” Chełm.
- Władysław Zbigniew – trener koszykówki, nauczyciel wychowania fizycznego Centrum Kształcenia Ustawicznego Ekonomistów, wychowawca i trener wielu pokoleń chełmskich koszykarzy.

- Marian Sikorski – prezes MKS Chełm, prezes Miejskiego Szkolnego Związku Sportowego w Chełmie.
- Robert Suchań – sędzia koszykówki LOZK, najbardziej zaangażowany wieloletni działacz sportowy koszykówki w Chełmie, trener grup młodzieżowych MKS „Telektrim”. Współzałożyciel i członek Zarządu MKS Chełm / „Biomlek” Chełm, Chełmskiego Miejskiego Klubu Koszykówki w Chełmie.

SŁOWA KLUCZOWE:

sport, koszykówka, Chełm, mecz, trener

Изложение

История баскетбола в Хелме

История баскетбола в Хелме – это хроника спортивных мероприятий, проводимых в городе Хелм в увлекательной и зрелищной спортивной дисциплине – баскетболе. Дисциплина, которую профессионально и любительски практикуют миллионы людей во всем мире. Автор статьи знакомит с событиями и организационными мероприятиями, которые позволили Хелму популяризировать эту олимпийскую командную игру, а также попытаться спасти от забвения героев, которые внесли свой вклад во многие спортивные баскетбольные успехи, запомнившиеся многочисленным поклонникам и наблюдателям этого вида спорта. Содержание статьи также напоминает об успехах и неудачах важнейших баскетбольных спортивных клубов Хелма с ностальгическим желанием вернуть «великий» баскетбол в «медвежий город».

ABSTRACT

THE HISTORY OF BASKETBALL IN CHEŁM

The history of basketball in Chełm is a chronicle of sports events held in the city of Chełm in a fascinating and spectacular sports discipline – basketball. A discipline practiced professionally and as an amateur by millions of people in the world. The author of the article introduces the events and organizational measures that allowed Chełm to popularize this Olympic team game. It is also an attempt to save from oblivion people who have contributed to many sports basketball successes which are remembered by numerous crowds of fans and observers of this sport. The content of the article also recalls the successes and defeats of the most important basketball sports clubs in Chełm with a nostalgic wish for the return of the “great” basketball to the “bear land”.



Posąg MB Niepokalanego Poczęcia przed kościołem św. Andrzeja